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NASZ
gazeta bezp∏atna

5 lat
w Unii Europejskiej !



Fundusze unijne wspomagajà rozwój 
województwa Êwi´tokrzyskiego.
 Nowy budynek Wojewódzkiej Biblioteki Publicznej, 
stadion pi∏karski w Kielcach, Samorzàdowe Centrum 
Kultury w Busku Zdroju, renowacje zabytków wokó∏ 
Âwi´tego Krzy˝a, setki kilometrów sieci wodociàgowych 
czy zmodernizowanych dróg – w naszym województwie, 
jak w ka˝dej innej cz´Êci kraju, przyk∏ady namacalnych 
efektów 5-letniej obecnoÊci Polski w Unii Europejskiej 
mo˝emy mno˝yç. Ale te pi´ç lat, to nie tylko inwestycje 
infrastrukturalne, w które zaanga˝owane zosta∏y fundu-
sze pomocowe. Równie wa˝ne jest otwarcie granic, swo-
bodny przep∏yw ludzi i towarów oraz poczucie, ̋ e gra si´ 
w jednej europejskiej dru˝ynie. 

 Jako województwo, pierwszà unijnà pomoc finansowà
mieliÊmy do dyspozycji w latach 2004 – 2006. By∏o to 
dok∏adnie 130 milionów euro, przyznane nam w ramach 
Zintegrowanego Programu Operacyjnego Rozwoju Re-
gionalnego Województwa Âwi´tokrzyskiego 2004 – 2006. 
DoÊwiadczenia z tego pierwszego okresu naszej obecnoÊci 
w Unii Europejskiej pokazujà, ˝e potrafimy wykorzystaç
unijne wsparcie. W ramach ZPORR Województwa 
Âwi´tokrzyskiego zrealizowanych zosta∏o ponad 360 
projektów inwestycyjnych. W regionie Êwi´tokrzyskim 
mi´dzy innymi:

* zmodernizowano i wybudowano ∏àcznie ponad 110 kilo-
metrów dróg wojewódzkich, powiatowych i gminnych, 

* wybudowano ponad 417 kilometrów sieci wodo- 
ciàgowych i ponad 298 kilometrów sieci kanalizacyj-
nych, powsta∏y trzy nowe oczyszczalnie Êcieków, a dwie 
inne zosta∏y zmodernizowane, 

* zakupiono 61 nowoczesnych urzàdzeƒ medycznych, 
m.in.: angiokardiograf, mammograf, aparat USG, aparat 
RTG czy endoskopy, 

* zmodernizowano ponad 10 tysi´cy metrów kwadrato-
wych powierzchni obiektów kulturalnych, rekreacyj-
nych i sportowych oraz ponad 63 tysiàce metrów kwa-
dratowych powierzchni obiektów przeznaczonych na 
cele dydaktyczne i sportowe,

* wybudowano nowoczesnà siedzib´ Wojewódzkiej Bi-
blioteki Publicznej w Kielcach – koszt ca∏ej inwestycji 
wyniós∏ 14,3 mln z∏otych, z tego dofinansowanie z fun-
duszy unijnych by∏o na poziomie 10,4 mln z∏,

* w Sandomierzu, w ramach funduszy unijnych prze-
prowadzono remont zabytkowej siedziby Muzeum 
Okr´gowego, Ratusza i Bramy Opatowskiej (wartoÊç in-
westycji 6,6 mln z∏, dofinansowanie z UE – 4,9 mln z∏),

* w Busku Zdroju zmodernizowany zosta∏ budynek 
Samorzàdowego Centrum Kultury (8,4 mln z∏ unijnego 
wsparcia), a gmina Nowa S∏upia zrealizowa∏a projekt re-
nowacji zabytków sakralnych wokó∏ Âwi´tego Krzy˝a. 

 - Pierwszy okres wdra˝ania unijnej pomocy pokaza∏, 
˝e potrafimy korzystaç z unijnych funduszy. Zagospoda-
rowujemy unijnà pomoc tak, by, po pierwsze nie straciç 
ani jednego euro, a po drugie - pieniàdze przeznaczaç na 
takie inwestycje, które stymulowaç b´dà rozwój regionu 
- mówi marsza∏ek województwa Adam Jarubas. 

Nowe fundusze, nowa szansa
 Choç województwo Êwi´tokrzyskie jako ostatnie w kra-
ju podpisa∏o z Komisjà Europejskà w grudniu 2007 roku 
umow´ na wdra˝anie Regionalnego Programu Operacyj-
nego, to ju˝ kilka miesi´cy póêniej jako pierwsze w Pol-
sce podpisa∏o umowy na realizacj´ w regionie inwestycji 
z unijnym dofinansowaniem.

 725,8 miliona euro to kwota przyznana Âwi´tokrzyskiemu 
w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego na lata 
2007 – 2013. - Zacz´liÊmy realizacj´ Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego od najbardziej newralgicznych 
dziedzin ˝ycia – z jednej strony jest to s∏u˝ba zdrowia, 
z drugiej – infrastruktura drogowa. W obu dziedzinach 
sà ogromne oczekiwania spo∏eczne. W ramach RPO na 
remonty i modernizacje dróg w regionie mamy do rozdy-
sponowania w sumie 612 milionów z∏otych, w pierwszym 
konkursie przyznaliÊmy samorzàdom 190 mln z∏otych do-
finansowania, w drugim blisko 290 mln z∏otych – wylicza 
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Pięć lat w Unii Europejskiej

Dzi´ki unijnym funduszom 
sandomierski Ratusz zyska∏ nowe oblicze

Na naszym cz∏onkowstwie w UE 
zyska∏y tak˝e Êwi´tokrzyskie drogi
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marsza∏ek Adam Jarubas. - Z kolei przyj´te przez nas in-
westycje w s∏u˝bie zdrowia to du˝e zadania, majàce strate-
giczne znaczenie dla ochrony zdrowia mieszkaƒców wo-
jewództwa – mówi marsza∏ek. Chodzi m.in. o rozbudow´ 
Âwi´tokrzyskiego Centrum Kardiologii o kardiochirurgi´ 
(14 mln z∏ dofinansowania z RPO), rozbudow´ Woje-
wódzkiego Szpitala Zespolonego o oddzia∏ neurochirurgii 
(dofinansowanie z RPO – 9.5 mln z∏), czy te˝ rozbudow´ 
bloku operacyjnego w Âwi´tokrzyskim Centrum Onkolo-
gii (10,5 mln z∏). - Naszà ambicjà sà nowoczesne, wysoko-
specjalistyczne placówki ochrony zdrowia, dysponujàce 
najnowoczeÊniejszym sprz´tem diagnostycznym – 
podkreÊla marsza∏ek.
 Wychodzàc z za∏o˝enia, ˝e fundusze unijne mogà byç 
skutecznym or´˝em w walce z kryzysem gospodarczym, 
Zarzàd Województwa stara si´ jak najszybciej uruchamiaç 
jak najwi´kszà pul´ unijnej pomocy finansowej. Do-
tychczas podpisanych zosta∏o prawie 300 umów i preu-
mów na kwot´ dofinansowania oko∏o 600 mln z∏. W tej 
grupie jest tak˝e prawie 80 umów ze Êwi´tokrzyskimi 
przedsi´biorcami, którzy w ramach realizowanych 
w swoich firmach inwestycji planujà utworzenie ponad
600 miejsc pracy. W drugim konkursie przedsi´biorcy 
z∏o˝yli 393 wnioski o dotacje, deklarujàc ch´ç stworzenia 
oko∏o 2 tysi´cy nowych miejsc pracy. Do podzia∏u mi´dzy 
Êwi´tokrzyskie firmy jest tym razem 85 milionów z∏otych.
Ale to nie wszystko – podpisane dokumenty pozwalajà 
na uruchomienie inwestycji tak˝e z zakresu ochrony 
Êrodowiska, dziedzictwa kulturowego, sportu i oÊwiaty 
a tak˝e promocji gospodarczej i turystycznej wojewódz-
twa. – Niebawem w naszym regionie ruszy wiele inwe-
stycji, a to oznacza miejsca pracy i zapotrzebowanie na 
surowce. Takie dzia∏ania to antidotum na kryzys gospo-
darczy – uwa˝a marsza∏ek Jarubas.

Wsparcie dla obszarów wiejskich 
 Ale Regionalny Program Operacyjny to nie jedyny 
program uruchamiajàcy unijne fundusze pomocowe, 
b´dàce ko∏em zamachowym do rozwoju Êwi´tokrzyskiej 
gospodarki. Ruszy∏ tak˝e Program Rozwoju Obszarów 
Wiejskich, na który niecierpliwie czeka∏y gminy wiejskie. 
W ramach tego programu województwo ma do rozdzie-
lenia do 2013 roku oko∏o 120 milionów euro. Pieniàdze te 
przeznaczone b´dà na zadania z zakresu melioracji (9 mln 
euro), scalanie gruntów (15 mln euro), program Leader (ok. 
30 mln euro), na inwestycje z zakresu gospodarki wodno 
– Êciekowej, odnawialnych êróde∏ energii i gospodarki od-
padami (47 mln euro) oraz na cieszàce si´ ogromnym za-
interesowaniem w poprzednich latach dzia∏ania zwiàzane 
z odnowà i rozwojem wsi (19 mln euro). Niektóre konkur-
sy z PROW ju˝ zosta∏y zamkni´te, inne sà uruchamiane, 
a samorzàdy ostrzà sobie apatyty i ju˝ szykujà wnioski na 
kolejne dzia∏ania, które pozwolà „Êciàgnàç” dodatkowe 
euro na zaplanowane inwestycje.
 W regionie Êwi´tokrzyskim ruszy∏y te˝ dzia∏ania fi-
nansowane z programów resortowych, m.in. z Programu 
Operacyjnego „Innowacyjna Gospodarka”, w ramach 
którego dwie kieleckie uczenie - Uniwersytet Jana Ko-
chanowskiego i Politechnika Âwi´tokrzyska – otrzymajà 
90 milionów z∏otych na badania naukowe, z kolei z pro-
gramu „Infrastruktura i Ârodowisko” budowana b´dzie 
w Kielcach siedziba Filharmonii Âwi´tokrzyskiej.

 Wiele regionalnych inwestycji, w tym równie˝ drogo-
wych otrzyma dofinansowanie z Programu Operacyjne-
go „Rozwój Polski Wschodniej”, który realizowany jest 
w 5 województwach tzw. Êciany wschodniej. W ramach 
tego programu Âwi´tokrzyskie ma do dyspozycji oko∏o 
358 milionów euro. Fundusze te przeznaczone zostanà 
m.in. na modernizacj´ dróg w regionie, rozbudow´ Tar-
gów Kielce, ale tak˝e na projekt budowy Regionalnego 
Centrum Naukowo – Technologicznego w Podzamczu 
Ch´ciƒskim. - W centrum dzia∏aç b´dzie równie˝ inku-
bator przedsi´biorczoÊci. Chcemy w ten sposób zach´caç 
m∏ode wykszta∏cone osoby - a Kielce to dziÊ oÊrodek aka-
demicki w którym kszta∏ci si´ 60-tysi´cy studentów – do 
zak∏adania w∏asnych firm – podkreÊla marsza∏ek woje-
wództwa. 
 Do wa˝nych planów inwestycyjnych w regionie nale˝y 
tak˝e modernizacja trasy z Warszawy do Krakowa, tak 
by osiàgn´∏a ona parametry drogi ekspresowej, moder-
nizacja drogi nr 74, z Piotrkowa przez Kielce do Rzeszo-
wa, a tak˝e budowa dwóch nowych mostów na WiÊle: 
w Po∏aƒcu i w Nowym Korczynie. Wszystkie te dzia∏ania 
majà poprawiç dost´pnoÊç komunikacyjnà regionu, któ-
ra obecnie wskazywana jest jako element ograniczajàcy 
rozwój województwa. Konsekwencjà poprawy skomuni-
kowania regionu, ma byç jego otwarcie na potencjalnych 
inwestorów. 

Inwestycje w cz∏owieka
 Unijna pomoc skierowana jest nie tylko na twarde inwe-
stycje infrastrukturalne. Równie wa˝ne sà tzw. dzia∏ania 
mi´kkie czyli inwestycje w cz∏owieka, m.in. zwiàzane 
z naukà j´zyków obcych, podnoszeniem kwalifikacji za-
wodowych czy tworzeniem przedszkoli wiejskich, ale 
tak˝e z rozwojem przedsi´biorczoÊci (np. po˝yczki na 
rozpocz´cie dzia∏alnoÊci gospodarczej). Dzia∏ania te fi-
nansowane sà z Europejskiego Funduszu Spo∏ecznego 
i niektóre z nich ruszy∏y ju˝ w pierwszym okresie naszego 
cz∏onkostwa w Unii Europejskiej. Ale tak naprawd´ du˝e 
pieniàdze – prawie 317,5 mln euro – dostaliÊmy na lata 
2007 – 2013. I dobrze sobie radzimy z ich rozsàdnym wy-
dawaniem. Dotychczas podpisano 385 umów o dofinanso-
wanie ró˝nego typu projektów (m.in. zwiàzanych z naukà 
Êwi´tokrzyskiej gwary), które otrzymajà 215,7 mln z∏otych 
dofinansowania. Stanowi to ok. 15% wszystkich pieni´dzy 
w ramach tego programu, które mamy do wykorzystania 
do 2013 roku. Wskaênik ten lokuje nasze województwo 
obecnie na trzecim miejscu w kraju pod wzgl´dem wyko-
rzystania funduszy z Kapita∏u Ludzkiego!

 - Patrzàc na to jak zmieniajà si´ Êwi´tokrzyskie miasta 
i gminy, jak si´ rozbudowujà i pi´kniejà dzi´ki fundu-
szom z Unii Europejskiej, nikt nie mo˝e mieç wàtpliwoÊci, 
˝e wejÊcie Polski do Unii Europejskiej to by∏a trafna de-
cyzja – podkreÊla marsza∏ek Adam Jarubas. – Ale w na-
szej integracji jest – równie istotna - cz´Êç niematerialna: 
wzmocnienie pozycji kraju, otwarcie na Europ´, swoboda 
podró˝owania, podejmowania pracy czy nauki w ró˝nych 
krajach Wspólnoty. To dobra, do których ju˝ zdà˝yliÊmy 
si´ przyzwyczaiç i traktujemy jako rzecz oczywistà.

Iwona Sinkiewicz
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 W Wojewódzkim Szpitalu Zespolonym w Kielcach 
odbyła si´ uroczystoÊç wr´czenia placówce Certyfikatu
Akredytacyjnego. To potwierdzenie pełnego profesjo-
nalizmu i bezpieczeƒstwa Êwiadczonych przez lecznic´ 
usług medycznych. W uroczystoÊci wzi´li udział: mar-
szałek Adam Jarubas, wicemarszałek Zdzisław Wrzałka 
i członek Zarzàdu Marek Gos.

 Certyfikat Akredytacyjny dyrektorowi lecznicy Jano-
wi Gieradzie wr´czy∏a Barbara Kutryba, dyrektor Cen-
trum Monitorowania JakoÊci w Ochronie Zdrowia. WSZ 
otrzyma∏ go na okres trzech lat. 
 - Dla pacjenta oznacza to, ̋ e mogà tu oczekiwaç wy˝szej 
jakoÊci us∏ug medycznych. Tym bardziej, ˝e w kwalifika-
cjach do nadania certyfikatu szpital uzyska∏ 87% punktów. 
Takim osiàgni´ciem mogà si´ pochwaliç jedynie 83 szpita-
le w Polsce - mówi∏a Barbara Kutryba. 

 Dyrektorowi lecznicy i personelowi gratulowa∏ 
osiàgni´ç marsza∏ek Adam Jarubas. 
- To wa˝ny moment dla szpitala, potwierdzajàcy, ˝e 
Paƒstwa praca jest bardzo wysoko oceniana. To dzi´ki 
Wam, jakoÊç us∏ug Êwiadczonych przez Wojewódzki Szpi-
tal Zespolony w Kielcach stoi na najwy˝szym poziomie. 
Dzi´ki nowym inwestycjom ta sytuacja b´dzie jeszcze 
lepsza - powiedzia∏ marsza∏ek. - Dzisiaj Êwi´tokrzyskie 
wybija si´ na lidera w dziedzinie Êwiadczenia us∏ug me-
dycznych w kraju. Obszar zdrowia jest priorytetowo trak-
towany przez naszych samorzàdowców. Z Regionalnego 
Programu Operacyjnego najwy˝szy wskaênik alokacji 
(7%) przeznaczyliÊmy w∏aÊnie na s∏u˝b´ zdrowia. Mamy 
bowiem ÊwiadomoÊç, jak wa˝na jest ona dla jakoÊci ˝ycia 
mieszkaƒców naszego regionu - doda∏ Adam Jarubas. 

 To kolejny certyfikat dla WSZ. Szpital od 10 lat stale
utrzymuje wysokie standardy opieki medycznej. 
 - Uzyskanie certyfikatów nie by∏oby mo˝liwe bez profe-
sjonalizmu i zaanga˝owania personelu szpitala, któremu 
serdecznie dzi´kuj´ - podkreÊla∏ Jan Gierada - Ten certy-
fikat jest potwierdzeniem wysokiej jakoÊci Êwiadczonych 
przez nas us∏ug. Mamy wysokiej klasy kadr´ medycznà, 
nowoczesny sprz´t. Dzi´ki wsparciu i zaanga˝owaniu 
Zarzàdu Województwa powstajà nowe oddzia∏y, moderni-
zowane i rozbudowywane sà te ju˝ istniejàce. W ubieg∏ym 
roku przeprowadziliÊmy o tysiàc operacji wi´cej ni˝ w ro-
ku 2007, z naszych us∏ug skorzysta∏o tak˝e o ponad 1300 
pacjentów wi´cej ni˝ w latach ubieg∏ych. Ciesz´ si´, ˝e tak 
wiele osób chce si´ u nas leczyç. - poinformowa∏ dyrektor 
Gierada. 

 Certyfikat Akredytacyjny placówka otrzyma∏a trzeci 
raz z rz´du.  ˚e nie jest ∏atwo je zdobyç mo˝e Êwiadczyç 
fakt, ˝e podobne certyfikaty posiada zaledwie 81 na 750
szpitali w ca∏ej Polsce.

Ma∏gorzata Niewczas-Sochacka

Certyfikat Akredytacyjny
dla WSZ w Kielcach

- JakoÊç waszych us∏ug stoi na najwy˝szym poziomie 
- chwali∏ WSZ marsza∏ek Adam Jarubas

Barbara Kutryba i Jan Gierada

UroczystoÊç wr´czenia certyfikatu 
zgromadzi∏a wielu znamienitych goÊci
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Z pomocą
urbanistycznym
perłom
 Ponad 152  miliony z∏otych z Regionalnego Pro-
gramu Operacyjnego trafi do miast województwa
Êwi´tokrzyskiego. Pieniàdze przeznaczone b´dà na 
rewitalizacj´ oÊrodków miejskich oraz siedzib gmin 
wiejskich. W Wojewódzkim Domu Kultury pre-umowy 
z w∏odarzami Êwi´tokrzyskich miast i gmin podpisa∏ 
marsza∏ek Adam Jarubas.

 W ramach dzia∏aƒ: 6.1„Wzmocnienie regionalnych i sub-
-regionalnych oÊrodków miejskich” oraz 6.2 „Rewitalizacja 
ma∏ych miast” dofinansowanie z RPO otrzymajà 42 projek-
ty. 7 z nich dotyczy regionalnych oÊrodków wzrostu, a 35 
-  rewitalizacji ma∏ych miast i siedzib gmin wiejskich.
 - Ciesz´ si´, ̋ e projekty na dofinansowanie tych dzia∏aƒ
cieszy∏y si´ tak du˝ym zainteresowaniem samorzàdów, 
które majà ÊwiadomoÊç, ˝e rewitalizacja ma znacze-
nie nie tylko estetyczne, ale tak˝e podnosi atrakcyjnoÊç 
turystycznà i inwestycyjnà danej miejscowoÊci. Przy 
tworzeniu projektów rewitalizacyjnych widaç by∏o tak˝e 
ogromne zaanga˝owanie mieszkaƒców ma∏ych miaste-
czek, którzy przecie˝ najlepiej wiedzà  na co najlepiej 
przeznaczyç pieniàdze.
 Co wa˝ne, po raz pierwszy od poczàtku konkursów 
og∏aszanych w ramach RPO, pieni´dzy wystarczy∏o dla 
wszystkich, czyli niemal ka˝dy zg∏oszony wniosek, który 
otrzyma∏ wymaganà minimalnà liczb´ punktów, otrzy-
ma dofinansowanie – mówi∏ marsza∏ek Adam Jarubas. –
Gratuluj´ i ˝ycz´ powodzenia w realizacji procedur prze-
targowych. Oby inwestycje wspó∏finansowane ze Êrodków
unijnych by∏y jak najszybciej realizowane – ˝yczy∏ Adam 
Jarubas wójtom i burmistrzom podczas uroczystoÊci.
 Pieniàdze trafià do Skar˝yska Kamiennej (najwy˝ej
punktowany wniosek w dzia∏aniu 6.1, dotyczàcy I etapu 
rewitalizacji osiedla Rejów – dofinansowanie 14,2 mln z∏),
Ostrowca Âwi´tokrzyskiego (na uzupe∏nienie funkcji 

kulturalno – rekreacyjnych ÊródmieÊcia Ostrowca – dota-
cja 11,7 mln z∏). Dzi´ki unijnym funduszom prawdziwa 
metamorfoz´ przejdzie m.in. rynek w Starachowicach oraz 
ÊródmieÊcia Koƒskich, Kazimierzy Wielkiej i J´drzejowa.  
Najwi´cej unijnych pieni´dzy pop∏ynie do Buska-Zdroju, 
gdzie za 34 miliony 638 z∏otych (wartoÊç dofinansowania -
20 mln z∏) przebudowany zostanie rynek oraz prowadzàca 
do parku zdrojowego ulica Mickiewicza.
 Miasta te otrzymajà w sumie 70,5 mln z∏ z RPO.
 W grupie ma∏ych miast, które otrzymajà unijne fun-
dusze na rewitalizacj´ znalaz∏y si´ m.in. Ch´ciny, które 
dostanà 4,8 mln z∏ na kompleksowà modernizacj´ histo-
rycznego centrum, która prowadziç ma do odbudowy 
i promocji unikatowych walorów historycznych i kulturo-
wych miasta, Skalbmierz – na rewitalizacj´ Rynku i ulicy 
Szkolnej  ( 1,3 mln z∏), Stàporków na rozbudow´ centrum 
kulturalnego w tego miasta (933 tys. z∏). Pieniàdze otrzy-
ma równie˝ gmina Nowa S∏upia na  modernizacj´ terenu 
dymarek (1,9 mln z∏), gmina Kije na rewitalizacj´ terenów 
podworskich w Kijach – przywrócenie dawnej kasztela-
nii (1,3 mln z∏) oraz gmina Chmielnik na o˝ywienie starej 
cz´Êci miasta ( 1,3 mln z∏).  Grupa ma∏ych miast otrzyma 
w sumie 82 mln z∏otych dofinansowania.

M.N.

Opinia
 Robert Jaworski, bur-
mistrz Ch´cin:
 – Rewitalizacja naszego 
miasta przyczyni si´ nie tylko 
do o˝ywienia gospodarczego, 
estetyki, ale przede wszyst-
kim do poprawy jakoÊci ˝ycia 
mieszkaƒców. Dlatego bardzo 
si´ ciesz´, ˝e uda∏o nam si´ 
pozyskaç pieniàdze na ten cel. 
W ramach projektu rewitali-
zacyjnego w centrum Ch´cin 
zostanie u∏o˝ona nawierzchnia brukowa, powstanie 
stylowe oÊwietlenie uliczne, fontanna oraz tzw. ma∏a 
architektura. Wszystko to b´dzie nawiàzywaç do histo-
rycznego charakteru naszego miasta. Jestem przekona-
ny, ˝e inwestycja ta w zdecydowany sposób poprawi 
wizerunek Ch´cin i przyciàgnie wielu turystów.Dzi´ki pieniàdzom z RPO 

Ch´ciny zyskajà nowoczesny wyglàd

Adam Jarubas wr´cza pre-umow´ 
burmistrzowi Buska-Zdroju Piotrowi Wàsowiczowi
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Wciąż staje się 
„Nowy”...
 Gmina Nowy Korczyn za czasów królewskich 
przodowa∏a wÊród polskich miast bogactwem i urodza-
jem – dziÊ, niestety, po dawniejszej ÊwietnoÊci pozosta∏o 
niewiele. Nie wszystko jednak stracone; dwa przepi´kne 
koÊcio∏y, êróde∏ko Êw. Kingi, cmentarz ˝ydowski z drze-
wem cierniowym, wspania∏e krajobrazy oraz p∏ynàce tutaj 
dostojnie Wis∏a i Nida to walory, którymi gmina mo˝e si´ 
chwaliç i z których mo˝e uczyniç swój atut. Tym bardziej, 
˝e jej w∏adze wysoko ustawi∏y sobie poprzeczk´ i powa˝nie 
myÊlà zarówno o rozwoju gminy jak i jej promocji.

Wspania∏a historia
 Wróçmy jednak na chwil´ do czasów nam odleg∏ych. 
Za∏o˝ycielem Nowego Miasta Korczyna by∏ ksià˝´ 
Boles∏aw Wstydliwy. Z powodu zagini´cia aktu lokacji nie 
mo˝na dok∏adnie ustaliç daty tego wydarzenia. Przyjmuje 
si´, ˝e nastàpi∏o to oko∏o 1258 roku. ˚onà Boles∏awa Wsty-
dliwego by∏a Kinga (dziÊ Êwi´ta), córka króla W´gier Beli 
IV z rodu Arpadów i Marii, córki cesarza bizantyjskiego 
Teodora Laskarisa. Âwi´ta Kinga cz´sto przebywa∏a w No-
wym Korczynie. To tu zdarzy∏y si´ liczne cuda zwiàzane 
z jej postacià. Do dziÊ istnieje cudowne êróde∏ko, które-
go wykopanie nakaza∏a Kinga. Jan D∏ugosz wylicza wie-
le cudów uzdrowienia za pomocà tej wody, która by∏a 
rozwo˝ona w dalekie strony kraju, a nawet na Litw´. 
Zwiàzki Êw. Kingi z Korczynem sà bardzo silne. To tu 
szczególnie nasilaç si´ mia∏a jej dzia∏alnoÊç mi∏osierdzia 
wobec nieszcz´Êliwych ofiar najazdów tatarskich, sierot 
i kalek. Po Êmierci m´˝a Boles∏awa w 1279 roku opuÊci∏a 
na zawsze Korczyn. Uda∏a si´ do Starego Sàcza, gdzie 
za∏o˝y∏a zakon klarysek, którym przez 13 lat kierowa∏a a˝ 
do Êmierci 24 lipca 1292 roku. Tam te˝ zosta∏a pochowana. 
Pami´ç o niej przetrwa∏a do dziÊ w postaci pi´knych le-
gend, a dzieƒ 24 lipca jest w Korczynie wielkim Êwi´tem.

Mimo przeciwieƒstw...
 Zarówno wójt Nowego Korczyna, Wiktor Kwas jak 
i przewodniczàca Rady Gminy Ma∏gorzata Matusik nie 
ukrywajà, ˝e stojàce przed nimi zadanie nie nale˝y do 
naj∏atwiejszych. Obecni w∏odarze po poprzedniej kadencji 

przyj´li 9,5 mln z∏otych d∏ugu wraz z odsetkami ze sp∏atà do 
2018 roku. Bioràc pod uwag´ dochody gminy kwota ta mo˝e 
przyprawiç o ból g∏owy nawet najwi´kszych optymistów. Tym 
bardziej, ̋ e podatki w gminie sà jednymi z najni˝szych w wo-
jewództwie. Dlatego najwa˝niejszym celem, jaki za∏o˝y∏ sobie 
wójt Kwas by∏o zracjonalizowanie publicznych wydatków 
i pozyskanie jak najwi´cej funduszy zewn´trznych. Trzeba 
by∏o zaczàç od podstaw; kalkulacjom zosta∏y poddane ceny 
za odbiór Êmieci, koniecznym sta∏o si´ przeanalizowanie wy-
datków w szkolnictwie. Otrzymywane subwencje z bud˝etu 
paƒstwa rekompensujà je w niewielkim stopniu – przez wiele 
lat tworzy∏a si´ „dziura bud˝etowa” uzupe∏niana na bie˝àco z 
bud˝etu gminy. Jednak najpowa˝niejszym wyzwaniem i – jak 
si´ mia∏o okazaç – prawdziwym „strza∏em w dziesiàtk´” by∏a 
modernizacja i uruchomienie po 4 latach zastoju w∏asnego 
uj´cia wody. Pomimo wielu rodzàcych si´ wàtpliwoÊci uda∏o 
si´ przekonaç Rad´ Gminy, która zobowiàza∏a wójta do 
podj´cia dzia∏aƒ majàcych na celu uniezale˝nienie terenu gmi-
ny pod tym kàtem. Z uwagi na zad∏u˝enie i trudnoÊci finan-
sowe za∏o˝ono, ˝e wi´kszoÊç prac b´dzie wykonywana przez 
ZGK w Nowym Korczynie, co obni˝y∏o koszty inwestycji. Na 
zewnàtrz i wewnàtrz stacji uzdatniania wody uzupe∏niono 
uszkodzone elementy, krok po kroku wyczyszczono ka˝dà 
rur´ i zasuw´, powymieniano materia∏y filtracyjne i doku-
piono nowe pompy. Realizacja tej inwestycji zakoƒczy∏a 
si´ pe∏nym sukcesem. 20 lutego br. uroczyÊcie oddano jà 
do u˝ytku. – Trzy pe∏ne badania wody wykonane przez 
wojewódzkà stacj´ Sanepidu potwierdzi∏y, ˝e woda z nasze-
go uj´cia doskonale nadaje si´ do celów spo˝ywczych – mówi 
wójt gminy Nowy Korczyn, Wiktor Kwas – Uruchomienie na-
szej stacji pozwoli∏o racjonalnie kszta∏towaç cen´ wody, mimo 
wzrostu kosztów energii elektrycznej postanowiliÊmy ustaliç 
jà na tym samym poziomie. GdybyÊmy t´ wod´ pobierali od 
dotychczasowego dostawcy, jej cena zapewne znacznie by 
wzros∏a. Dodatkowà korzyÊcià jest równie˝ kilka miejsc pracy 
dla naszych mieszkaƒców – cieszy si´ wójt. WÊród prioryte-
tów nie mog∏o zabraknàç modernizacji gminnej infrastruktu-
ry. – W ciàgu 2008 roku w 70% wsi uda∏o s´ wyremontowaç 
nawierzchni´ dróg; zarówno z kruszywa jak i z asfaltu - chwa-
li si´ gospodarz gminy - Przy udziale finansowym Nowego
Korczyna po∏o˝ona zosta∏a nawierzchnia asfaltowa w Parcho-
cinie (na drodze Parchocin – Ludwinów). Tak˝e w Parchocinie 
wykonano drog´ powodziowà o d∏ugoÊci 1,5 km. Koszt jej bu-
dowy zamknà∏ si´ w kwocie 64 tys. z∏otych, przy czym 30 tys. 
wyasygnowa∏ Urzàd Marsza∏kowski. - Korzystajàc z przerwy 
wakacyjnej wykonaliÊmy elewacje wraz z termomodernizacjà 

Przewodniczàca Rady Gminy Ma∏gorzata Matusik 
i wójt Wiktor Kwas

Odnowiona Szko∏a Podstawowa w Brzostkowie
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szkó∏ podstawowych w Brzostkowie i Nowym Korczynie 
– mówi przewodniczàca Rady Gminy, Ma∏gorzata Matusik 
– Uda∏o si´ zrealizowaç fragment drogi krajowej, od mostu na 
Nidzie do wylotu z Nowego Korczyna.
 W∏odarze nowokorczyƒskiej ziemi doskonale zdajà 
sobie spraw´ z faktu, ˝e podniesienie atrakcyjnoÊci gmi-
ny ÊciÊle uzale˝nione jest od jej estetyki, otwartoÊci na 
nowe wyzwania i w∏aÊnie nowoczesnej infrastruktury. 
Konieczna by∏a informatyzacja Urz´du Gminy; jak mówià 
pracownicy, u˝ywany do tej pory sprz´t wo∏a∏ o pomst´ 
do nieba. Ju˝ w roku ubieg∏ym zakupiono wiele nowego 
sprz´tu komputerowego, zaÊ rok obecny b´dzie na pewno 
ostatnim owej drogi przez m´k´. Gmina uzyska∏a tak˝e 
nowy samochód stra˝acki dla OSP w Starym Korczynie, 
do którego dop∏aci∏a 20 tys. z∏otych. Wyremontowany 
tak˝e zosta∏ wóz w Nowym Korczynie, który wsparto 
kwotà 10 tys. z∏otych. Z powodu wycofania zu˝ytego po-
jazdu zakupiono te˝ autobus na potrzeby szkó∏.
 Wójt i jego pracownicy starajà si´ skutecznie si´gaç 
po Êrodki z Unii Europejskiej. Gminny OÊrodek Pomocy 
Spo∏ecznej w Nowym Korczynie otrzyma∏ dofinansowa-
nie w ramach Programu Operacyjnego Kapita∏ Ludzki 
na realizacj´ projektu pod nazwà „Program Aktywizacji 
Spo∏eczno – Zawodowej Bezrobotnych w Gminie Nowy 
Korczyn”. Ca∏kowita wartoÊç projektu wynosi 29 075 z∏, 
a jego celem jest zwi´kszenie aktywnoÊci zawodowej 
osób bezrobotnych, b´dàcych d∏ugotrwale beneficjentami
pomocy spo∏ecznej. Dzia∏ania przewidziane w projekcie 
przewidujà zorganizowanie i sfinansowanie treningów 
umiej´tnoÊci spo∏ecznych oraz warsztatów aktywnego 
poszukiwania pracy, przeszkolenie w zakresie stosowa-
nia technik komputerowych, przyuczenie do zawodu 
i podwy˝szenie kwalifikacji zawodowych.

„Musimy to zrealizowaç!”
 WÊród najwa˝niejszych wyzwaƒ w najbli˝szym czasie 
znajdzie si´ na pewno modernizacja stadionu w Nowym 
Korczynie wraz z towarzyszàcà mu infrastrukturà. Jej koszt 
wyceniono na ponad 2,5 mln z∏otych; oko∏o 1 mln z∏ wynie-
sie wartoÊç wk∏adu w∏asnego, zaÊ ponad 1,5 mln pochodziç 
b´dzie z Regionalnego Programu Operacyjnego. – Remon-
tów wymagajà te˝ drogi. Na szcz´Êcie 14 grudnia 2008 roku 
uda∏o si´ nam uroczyÊcie oddaç do u˝ytku odcinek drogi nr 
79, tzw. „nadwiÊlanki” wyremontowanej za 2,5 mln z∏otych 
– podkreÊla wójt – Z chwilà rozpocz´cia naboru przez po-
szczególne instytucje zarzàdzajàce Êrodkami z UE, staramy 
si´ sk∏adaç kolejne wnioski. Przy wsparciu unijnych pieni´dzy 
chcemy przebudowaç ulice Pi∏sudskiego i Partyzantów oraz 

ulic´ ZaÊcianek, a tak˝e Tarnowskà i Krakowskà w Nowym 
Korczynie. Wniosek ten obejmuje tak˝e termoizolacj´ i remont 
GOK-u. Dobieg∏y koƒca procedury przed rozpocz´ciem prze-
budowy ulicy Buskiej. Przy poparciu marsza∏ka pana Adama 
Jarubasa mamy nadziej´ to zrobiç jeszcze przed wakacjami 
tego roku – dodaje wójt. W planach sà tak˝e m.in. tworzenie 
Êcie˝ek rowerowych, budowa przydomowych oczyszczalni 
oraz kanalizacji w miejscowoÊciach Grotniki Ma∏e, S´pichów, 
Ucisków, Paw∏ów, Brzostków, Górnowola i Parchocin. Czy 
w∏adzom Nowego Korczyna uda si´ to wszystko zrealizowaç? – 
Mieszkaƒcy nam zaufali wi´c musimy to zrobiç! – odpowiadajà 
zgodnie Ma∏gorzata Matusik i Wiktor Kwas.

Promocja – ko∏em zamachowym
 Zrealizowanie zamierzonych celów to tylko po∏owa wyty-
czonej drogi. Zarówno wójt jak i przewodniczàca Rady zdajà 
sobie spraw´ z koniecznoÊci wypromowania Nowego Korczy-
na tak, by – podobnie jak przed kilkuset laty – by∏ per∏à w koro-
nie regionu Êwi´tokrzyskiego. Doskona∏à do tego okazjà mogà 
byç kontynuowane w tym roku obchody 750-lecia lokacji mia-
sta. By zintensyfikowaç promocj´ swej ziemi, w∏adze gminy 
Nowy Korczyn postanowi∏y wziàç sprawy w swoje r´ce. W ten 
sposób, wspó∏pracujàc z innymi gminami nale˝àcymi do Lokal-
nej Grupy Dzia∏ania – Stowarzyszenia G5, opracowany zosta∏ 
projekt wspólnej promocji dla Nowego Korczyna, Pacanowa, 
Solca-Zdroju, Stopnicy i WiÊlicy. W nawiàzaniu do has∏a pro-
mocyjnego województwa Êwi´tokrzyskiego „Âwi´tokrzyskie 
– miejsca MOC - y”, zosta∏ nazwany „U êróde∏ pe∏nej mocy”. 
Kampania promocji turystycznej subregionu LGD G5 przewi-
dziana jest na okres 2 lat - do paêdziernika 2010 - i obejmuje 
m.in. takie dzia∏ania jak: stworzenie punktu Informacji Tury-
stycznej w centrum miejscowoÊci, opracowanie i wydruk ulo-
tek i folderów w kilku j´zykach, udzia∏ w targach turystycznych 
w kraju i zagranicà, stworzenie portalu turystycznego z mapà 
GPS i przygotowanie spotów reklamowych. G∏ównym celem 
tego projektu jest stworzenie komplementarnej i ró˝norodnej 
oferty dla turystów, aby trafilionidoka˝dej z gmin by korzystaç 
z jej walorów; a tak˝e wypromowanie Nowego Korczyna 
i zwi´kszenie wykorzystania potencja∏u kulturowo - historycz-
nego dla rozwoju turystyki czy te˝ agroturystyki. Finansowanie 
tego projektu odb´dzie si´ w ok.85% ze Êrodków Regionalne-
go Programu Operacyjnego Województwa Âwi´tokrzyskiego. 
By o gminie Nowy Korczyn na powrót sta∏o si´ g∏oÊno dbajà 
przede wszystkim jej mieszkaƒcy; Towarzystwo Mi∏oÊników 
Ziemi Korczyƒskiej, m∏odzie˝, a tak˝e aktywnie dzia∏ajàce Ko∏a 
Gospodyƒ Wiejskich wcià˝ zaskakujà nowymi pomys∏ami na 
rozs∏awianie swojej „ma∏ej Ojczyzny”.

* * *
 Nowy Korczyn le˝y przy trasie Kraków - Sandomierz. 
Szybko przeje˝d˝ajàcy w swoich samochodach podró˝ni nie 
wiedzà, ˝e mijajà miejsce o bogatej przesz∏oÊci historycznej 
i ciekawych zabytkach. Warto tu zrobiç przystanek i rozejrzeç 
si´. I wówczas zadziwi fakt, ̋ e w tak niewielkiej odleg∏oÊci od 
siebie znajdujà si´ dwa zabytkowe koÊcio∏y tak jak np. w Kra-
kowie. Nowy Korczyn straci∏ swà dawnà, Êredniowiecznà 
ÊwietnoÊç, ale nie straci∏ po∏o˝enia w wid∏ach Wis∏y i Nidy, 
wÊród bujnej przyrody i przepi´knych krajobrazów. Nie 
straci∏ te˝ swych wspania∏ych mieszkaƒców, którzy dbajà, by 
przymiotnik „Nowy” w nazwie miejscowoÊci ka˝dego dnia 
stawa∏ si´ optymistycznie aktualny...

Robert Siwiec

14 grudnia 2008. D∏ugo oczekiwana inauguracja 
wyremontowanej drogi
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W Brukseli 
o Kapitale 
Ludzkim
 Âwi´tokrzyskie jest trzecim regionem w kraju pod 
wzgl´dem stopnia wykorzystania pieni´dzy, które 
mamy do dyspozycji w ramach Programu Operacyjnego 
Kapita∏ Ludzki. Pod koniec marca w Brukseli zorganizo-
wano seminarium poÊwi´cone priorytetom regionalnym 
w PO KL na lata 2007 – 2013. W spotkaniu uczestniczyli 
wicemarsza∏ek Zdzis∏aw Wrza∏ka oraz zast´pca dyrekto-
ra Departamentu Mienia, Geodezji, Kartografii i Plano-
wania Przestrzennego Urz´du Marsza∏kowskiego Jerzy 
Âroda.

 W trakcie seminarium omówiono dotychczasowe 
doÊwiadczenia z wdra˝ania Europejskiego Funduszu 
Spo∏ecznego w zakresie integracji spo∏ecznej w Polsce. 
Przedstawiciele województwa Êwi´tokrzyskiego zapre-
zentowali stan wdra˝ania w regionie Priorytetu VII PO KL 
„Promocja Integracji Spo∏ecznej”. W seminarium uczest-
niczyli przedstawiciele Ministerstwa Rozwoju Regional-
nego oraz wszystkich województw. 
 – W Brukseli spotka∏o si´ szeÊç najlepszych pod 
wzgl´dem tempa realizacji zadaƒ Programu Opera-
cyjnego Kapita∏ Ludzki województw Polski – mówi 
wicemarsza∏ek Zdzis∏aw Wrza∏ka. WÊród nich tak˝e nasz 
region. Âwi´tokrzyskie plasuje si´ bowiem na trzecim 
miejscu w kraju z wykorzystaniem ponad 15% dost´pnych 
na lata 2007-2013 pieni´dzy. A je˝eli chodzi pieniàdze 
wydane w latach 2007-2008, to nasze województwo zaj-
muje pod tym wzgl´dem pierwszà pozycj´ – przekonuje 
wicemarsza∏ek.
 Jak poinformowa∏ Zdzis∏aw Wrza∏ka - podczas se-
minarium mieliÊmy okazj´ do przekazania naszych 
doÊwiadczeƒ, zwiàzanych z realizacjà zadaƒ w zakresie 
promocji integracji spo∏ecznej.

P.Ch.

Ogólnopolski Zlot
Czterolistnych 
Koniczynek
 Ju˝ po raz drugi region Âwi´tokrzyski b´dzie miej-
scem spotkania klubów z koniczynkà w herbie. Od 5 do 
7 czerwca w gminie Sitkówka-
-Nowiny odb´dzie si´ X Krajowy 
Zlot Klubów 4H, organizowany 
pod has∏em „Wsi bezpieczna, 
wsi weso∏a”. Uczestniczyç w nim 
b´dzie oko∏o 850 cz∏onków klu-
bów 4H i liderów wolontariuszy 
z 10 województw.

 Organizatorzy zapowiadajà, ̋ e trzy dni sp´dzone w Krainie 
Legend Âwi´tokrzyskich u wszystkich uczestników na pewno 
pozostawià niezapomniane wra˝enia. Program zlotu zapo-
wiada si´ bowiem niezwykle interesujàco. I tak cz∏onkowie 
klubów 4H m.in. zwiedzà Jaskini´ RAJ, Âwi´ty Krzy˝, Ch´ciny, 
pop∏ywajà na basenie „Per∏a”, przejdà tak˝e przyrodniczà 
Êcie˝kà dydaktycznà wytyczonà przez klub 4H z Sitkówki 
– Nowin (kamienio∏om Zgórsko, dorzecze rzeki Bobrzy). Nato-
miast do Krainy Legend Âwi´tokrzyskich zaprosi uczestników 
zlotu Lokalna Grupa Dzia∏ania – Wokó∏ y̧sej Góry z Bielin. 
Wezmà tam udzia∏ w grach, zabawach terenowych i ognisku.
 6 czerwca po uroczystej Mszy Âwi´tej odb´dà si´ pre-
zentacje i pokazy dotyczàce bezpieczeƒstwa i zapobiegania 
zagro˝eniom, warsztaty z r´kodzie∏a ludowego, zabawy 
ruchowe, wyst´py artystyczne klubów 4H i m∏odzie˝owej 
orkiestry z Sitkówki – Nowin. B´dzie mo˝na tak˝e obejrzeç 
wystawy przygotowane przez  przedstawicieli poszczegól-
nych województw dotyczàce dzia∏alnoÊci klubów 4H. Pod-
czas zlotu odb´dzie si´ uroczyste wr´czenie nagród laure-
atom konkurs „Wsi bezpieczna, wsi weso∏a”.
 Ju˝ teraz zapraszamy do Sitkówki-Nowin na spotkanie 
z Ruchem 4H.

Redakcja

4H
 Fundacja 4H jest dobrowolnà, niezale˝nà organizacjà 
edukacyjnà przeznaczonà dla dzieci i m∏odzie˝y, k∏adàcà 
szczególny nacisk na rozwój umiej´tnoÊci ˝yciowych, 
zainteresowaƒ i podniesienie poziomu wiedzy. Program 
4H powsta∏ w USA na poczàtku wieku. Nazwa pocho-
dzi od pierwszych liter s∏ów w j´zyku angielskim: Head 
- g∏owa, Heart - serce, Hands - r´ce i Health - zdrowie. 
Obecnie programy propagujàce idee 4H prowadzone 
sà w ponad 80 krajach Êwiata. Program 4H rozwija si´ 
na terenie ca∏ej Polski, g∏ównie na terenach wiejskich. 
Obecnie w ruchu 4H zaanga˝owanych jest ponad 10 tys. 
osób. Fundacja Edukacyjna 4H w Polsce zosta∏a za∏o˝ona 
w sierpniu 1993. Powsta∏a w celu zdobywania funduszy 
na programy 4H oraz koordynowania m∏odzie˝owych 
programów 4H w skali ca∏ego kraju.Jerzy Âroda i Zdzisław Wrzałka
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„Wrota” nagrodziły
 Przedstawiamy zdj´cia laureatów konkursu fotograficz-
nego Portalu „Wrota Âwi´tokrzyskie”. Przypominamy, ˝e 
zadaniem uczestników konkursu by∏o przedstawienie cie-
kawych, nietypowych, zabawnych i prawdziwych zdj´ç, 
prezentujàcych Województwo Âwi´tokrzyskie. Jednym 
kojarzy si´ ono z pi´knym krajobrazem, inni za temat fo-
tografii wybrali w∏asne podwórko, zabytkowy koÊció∏, mi-
gawki z imprez artystycznych, sportowych, ruch uliczny.
 Nades∏ane prace - ponad 100 fotografii ocenia∏o jury
w sk∏adzie:
 - Jaros∏aw Korbiƒski - cz∏onek Zwiàzku Polskich Arty-
stów Fotografików Okr´g Âwi´tokrzyski, Agnieszka Bar-
toszak - artysta plastyk, animator kultury, Jacek Pernal – 
regionalista, Ryszard Garus – regionalista i Dariusz Detka 
-  gospodarz Portalu.

Jury postanowi∏o przyznaç:
 1 nagrod´ - za cykl fotografii: „Spowite mg∏à”, 
„Ch´ciny”, „Âwi´tokrzyskie klimaty”, „Prace polowe” 
Przemys∏awowi Kowalczykowi.
 2 nagrod´ (ex quo): za fotografi´ „Uliczki Ch´ciƒskie”
Micha∏owi Macià˝kowi oraz za zdj´cie „Spadochroniarz” 
Marcinowi Sztuchlikowi.
 Wyró˝niono tak˝e zdj´cia zatytu∏owane „Mas∏ów”, 
„Cmentarz Stary w Kielcach” oraz „Kominy widoczne 
z ró˝nych cz´Êci miasta”.
 Nagroda internautów przypad∏a ¸ukaszowi 
Âliwiƒskiemu za fotografi´ „Kominy widoczne z ró˝nych
cz´Êci miasta”.

Ch´ciny - Przemysław Kowalczyk

Spadachroniarz - Łukasz Âliwiƒski

Spowite mgłà - Przemysław Kowalczyk

Âwi´tokrzyskie klimaty - Przemysław Kowalczyk

Uliczki ch´ciƒskie - Michał Macià˝ek
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Imi´ i nazwisko
Tadeusz Dàbrowa

Z zawodu jestem… 
nauczycielem

Pracuj´ w… Urz´dzie 
Gminy Piekoszów jako 
Wójt

Cel, jaki mi przyÊwieca…
 - w pracy…  pomagaç ludziom

- w ˝yciu prywatnym…  szcz´Êcie rodziny

Najwa˝niejsze w ˝yciu jest… nie krzywdziç innych

Lubi´… spotkania z ludêmi, Bieszczady, turystyk´ 
samochodowà (Ba∏kany)

Nie lubi´… ob∏udy
Imi´ i nazwisko
Romuald Kowaliƒski

Z zawodu jestem... in˝. ogrodnic-
twa Akademii Rolniczej w Krakowie

Pracuj´ w... Urz´dzie Gminy 
w ¸àcznej - od 4 grudnia 2006 roku 
pe∏ni´ funkcj´ Wójta Gminy ¸àczna

Cel, jaki mi przyÊwieca...
- w pracy... wszechstronny rozwój 
gminy i pomyÊlnoÊç jej mieszkaƒców

- w ˝yciu prywatnym... szcz´Êcie i bezpieczeƒstwo rodziny, 
pogoda ducha

Najwa˝niejsze w ˝yciu jest... zdrowie, konsekwencja 
w dzia∏aniu, wra˝liwoÊç na ludzkie problemy

Lubi´... ciasto dro˝d˝owe z borówkami, prac´ w ogrodzie i dobrà 
muzyk´

Nie lubi´... chamstwa, ignorancji – bo to grzech

Imi´ i nazwisko
Tadeusz Tkaczyk

Z zawodu jestem... mgr ekonomii, 
in˝. rolnictwa

Pracuj´ w... Urz´dzie Gminy Straw-
czyn. Pe∏ni´ funkcj´ Wójta od 1994r

Cel, jaki mi przyÊwieca...
- w pracy... zrównowa˝ony rozwój 
gminy

- w ˝yciu prywatnym... rodzina, pogoda ducha

Najwa˝niejsze w ˝yciu jest... zdrowie, radoÊç z ˝ycia 
i dzia∏ania

Lubi´... pogodnych i màdrych ludzi, przyrod´

Nie lubi´... nieróbstwa i ob∏udy

Imi´ i nazwisko
Adam Bodura

Z zawodu jestem... budowlaƒcem

Pracuj´ w... Urz´dzie Gminy 
Wilczyce, gdzie pełni´ funkcj´ Wójta

Cel, jaki mi przyÊwieca... 
pozostawienie po sobie pracy, która 
by∏aby oceniana przez mieszkaƒców 
pozytywnie
- w pracy... sumiennoÊç

- w ˝yciu prywatnym... uczciwoÊç

Najwa˝niejsze w ˝yciu jest... prawda

Lubi´... muzyk´ lat 70-tych, geografi´

Nie lubi´... faryzeuszy
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 Minutà ciszy rozpocz´∏a si´ XXV sesja Sejmiku Woje-
wództwa Âwi´tokrzyskiego. Radni uczcili w ten sposób 
pami´ç zmar∏ego radnego Sejmiku Leszka Bugaja.

 - W bardzo smutnym nastroju otwieram sesj´ Sejmiku 
Województwa Âwi´tokrzyskiego. Ten smutek wyp∏ywa 
z faktu, ˝e odszed∏ jeden z nas - radny Sejmiku, Leszek 
Bugaj. Jest to pierwszy Sejmik od Êmierci Leszka, dla-
tego powstaƒmy i minutà ciszy uczcijmy pami´ç na-
szego kolegi - takimi s∏owami rozpoczà∏ dzisiejsze ob-
rady przewodniczàcy Sejmiku Tadeusz Kowalczyk.  

Pieniàdze na rehabilitaj´ 
zawodowà i społecznà
 Radni Sejmiku podczas sesji wyrazili zgod´ na zawar-
cie przez Marsza∏ka Województwa Âwi´tokrzyskiego 
umów na realizacj´ inwestycji wieloletnich, w ramach 
zadania dotyczàcego dofinansowania robót budowlanych
dotyczàcych obiektów s∏u˝àcych rehabilitacji, w zwiàzku 
z potrzebami osób niepe∏nosprawnych na lata 2009-2010.

- do tej pory udawa∏o si´ realizowaç wszystkie inwesty-
cje w tym obszarze w ciàgu jednego roku. W tym, na ca∏e 
zadanie mamy nieca∏y milion z∏otych. - Tak uszczuplone 
Êrodki pozwolà na dofinansowanie pi´ciu z 17 wniosków,
które do nas wp∏yn´∏y. Dwa z nich dotyczà inwestycji 
wieloletnich – chodzi tu o rozbudow´ OÊrodka Zdro-
wia w Strawczynie oraz prace budowlane w budynku 
Placówki Opiekuƒczo-Wychowawczej w Pacanowie 
– przekonywa∏ Marek Gos. – Inwestycje te nie mogà byç 
w ca∏oÊci zrealizowane w bie˝àcym roku, z uwagi na sze-
roki zakres robót oraz wysokoÊç Êrodków potrzebnych na 
ich realizacj´. Zawarcie zgody na okres d∏u˝szy ni˝ 1 rok 
bud˝etowy wymaga zgody Sejmiku, dlatego w imieniu 
Zarzàdu Województwa prosz´ o przyj´cie tej uchwa∏y 
– zabiega∏ Marek Gos.

Unijne stypendia dla studentów
 350 z∏ miesi´cznie na okres nie d∏u˝szy ni˝ 10 miesi´cy, 
z mo˝liwoÊcià jednorazowej wyp∏aty otrzymaç mo˝e 
oko∏o 2000 studentów z województwa Êwi´tokrzyskiego. 
Radni Sejmiku jednog∏oÊnie zdecydowali o uruchomie-
niu dodatkowych stypendiów unijnych w ramach Zinte-
growanego Programu Operacyjnego Rozwoju Regional-
nego. 

 Decyzjami Ministerstwa Rozwoju Regionalnego dla 
Âwi´tokrzyskiego przyznano dodatkowà pul´ Êrodków, 
ponad 10 milionów z∏otych, z Europejskiego Funduszu 
Spo∏ecznego i bud˝etu paƒstwa na wdra˝anie Priory-
tetu II ZPORR 2004-2006 „Wzmacnianie rozwoju zaso-
bów ludzkich w regionach”. 5 milionów 300 tysi´cy z tej 
puli zdecydowano przeznaczyç na stypendia unijne dla 
studentów majàcych najci´˝szà sytuacj´ materialnà. 
O pieniàdze ubiegaç si´ mogà studenci studiujàcy 
w paƒstwowych i niepaƒstwowych szko∏ach wy˝szych 
prowadzonych w systemie dziennym, wieczorowym, za-
ocznym i eksternistycznym, zameldowani na terenie wo-
jewództwa. Dodatkowym kryterium jest dochód rodziny 
nie przekraczajàcy 504 z∏ netto na osob´.

– Zmiana kursu euro i os∏abienie z∏otego sprawi∏y, 
˝e z bud˝etu Unii Europejskiej trafià do nas wi´ksze
pieniàdze, m.in. na realizacj´ zadaƒ ukierunkowa-
nych na pomoc materialnà dla studentów – mówi∏ pod-
czas sesji Marcin Perz, cz∏onek Zarzàdu Województwa. 
Jego zdaniem – mamy dzi´ki temu ogromnà szans´, by 
wykorzystaç dodatkowe pieniàdze dla poprawy sytuacji 
materialnej najzdolniejszych mieszkaƒców naszego re-
gionu. Robimy wszystko, we wspó∏pracy ze starostami 
by wytypowaç stypendystów, którzy otrzymajà wsparcie 
finansowe – przekonywa∏ Marcin Perz. – Te pieniàdze to 
wielka szansa dla naszych studentów, dlatego w imieniu 
Zarzàdu Województwa prosz´ o przyj´cie tej uchwa∏y 
– zabiega∏ Marcin Perz.

oprac. Redakcja

Sesja Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego - 8 kwietnia 2009 r.

  Blisko 248 tys. z∏otych wsparcia otrzyma Zgromadzenie 
Sióstr Kanoniczek Ducha Âwi´tego de Saxia na „Roboty 
budowlane w budynku przeznaczonym do zamieszka-
nia i rehabilitacji dla osób starszych oraz dzieci z Placów-
ki Opiekuƒczo-Wychowawczej w Pacanowie. Ca∏kowita 
wartoÊç tego zadania to ponad 2 miliony z∏otych. Z kolei 
na „Rozbudow´ OÊrodka Zdrowia w Strawczynie” Sejmik 
przeznaczy∏ 300 tys. z∏otych. Ca∏e zadnia oszacowano na 
ponad 2,5 mln z∏otych. 
 Zgodnie z ustawà o rehabilitacji zawodowej 
i spo∏ecznej oraz zatrudnianiu osób niepe∏nosprawnych 
jednym z zadaƒ samorzàdu województwa jest dofi-
nansowanie prac budowlanych w obiektach s∏u˝àcych 
rehabilitacji. Zadanie to mo˝e byç dofinansowane ze
Âródków Paƒstwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepe∏nosprawnych. 
 – Ârodki, które mamy w dyspozycji na ten cel w tym 
roku sà bardzo niskie i po raz pierwszy zamierzamy 
podpisaç umowy dwuletnie – mówi∏ podczas sesji Ma-
rek Gos, cz∏onek Zarzàdu Województwa. Jego zdaniem 
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- Ciasteczko, czy pàczuÊ? - Agnieszk´ Szl´k 
i Józefa Kwietnia nagabuje Jerzy Suchaƒski

Józef Adamczak 
poch∏oni´ty lekturà „Naszego Regionu”

- Student bieduje, studentowi trzeba daç!
- przekonuje Marcin Perz

- Radni byli jednomyÊlni, studenci si´ ucieszà.
Ja ju˝ si´ ciesz´!

- I to z mojej strony by∏oby na tyle!

- Jaki dzisiaj dzieƒ mamy? Âroda? To najlepszy dzieƒ tygo-
dnia! - Jerzy Âroda, Wojciech Siporski, Jacek Kowalczyk

- Pani Agnieszko, prosz´ si´ wreszcie 
pocz´stowaç tym ciasteczkiem!

- Wszyscy gotowi? No to zaczynamy.
- Marek Bogusławski, Barbara Duda,

Alfreda Zawierucha-Rubak, Tadeusz Kowalczyk
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- To niemo˝liwe! Taki rachunek za pràd!? 
Zdzis∏aw Wrza∏ka i Wojciech Kurek

- UpiekłeÊ ju˝ babk´ na Êwi´ta? Jeszcze nie, ale 
pomalowa∏em ju˝ jaja! - Dariusz Detka, Jacek Kowalczyk

- Ten pan za mnà próbuje Paƒstwu zaimponowaç breakdance’m. 
Ja nie potrafi ,́ ale mog´ zataƒczyç fokstrota... - Janusz Koza

- Mówiłem ju˝ Wojtkowi: ten rachunek za pràd wo∏a 
o pomst´ do nieba! - To zamontuj Zdzis∏aw 

kolektory s∏oneczne. - Marek Gos i Zdzis∏aw Wrza∏ka

Józef Grabowski i jego laptop 
w 100% przygotowani do obrad...

A teraz proponuj´: 
panowie na prawo, panie na lewo!

- Kowalczyk pomalowa∏ ju  ̋jaja, Detka upiek∏ ju  ̋babk ,́ a ja nawet 
nie pokroi∏em jeszcze na sa∏atk .́.. - Marcin  Perz, Lech Janiszewski

- Marek, przygotowałeÊ si´ na Âmigus-dyngus?
- Znalaz∏em psikawk´ z zesz∏ego roku, ale dziurawà... 

- Zdzis∏aw Wojciechowski, Barbara Jakacka-Green 
i Marek Szczepanik



Pami´tamy...
 Tadeusz Kowalczyk, przewodniczàcy Sejmiku Woje-
wództwa Âwi´tokrzyskiego:
 - Leszka Bugaja zna∏em od wie-
lu lat. By∏ jednà z nielicznych osób, 
która dzia∏a∏a w naszym w Sejmi-
ku od poczàtku jego istnienia, ra-
zem zasiadaliÊmy tak˝e w Sejmie. 
To by∏ cz∏owiek naprawd´ bardzo 
mi bliski, mój przyjaciel. Osoba 
z zasadami, których przestrzega∏ 
przez ca∏e ˝ycie. W swej 
dzia∏alnoÊci nie dba∏ o poklask, bli-
skie mu by∏y sprawy prostych lu-
dzi. Przy tym wierzy∏ w s∏usznoÊç 
swych dzia∏aƒ. Bardzo dobrze zna∏ potrzeby nasze-
go regionu, aktywnie dzia∏a∏ w komisji rolnictwa 
oraz w sejmowej komisji obrony narodowej. Stale 
podkreÊla∏ rol´ mieszkaƒców wsi w obronnoÊci kraju.  
Mówi∏: „to przecie˝ synowie ch∏opscy stanowi-
li trzon polskiej armii…”. Odszed∏ zbyt szybko, tyle 
by∏o w nim si∏ twórczych, planów na przysz∏oÊç.  
W naszym Êwi´tokrzyskim Sejmiku pozostanie po nim 
pustka, której nikt nie b´dzie w stanie wype∏niç…

14 WSPOMNIENIE

 5 kwietnia, po ci´˝kiej chorobie zmar∏ Leszek Bugaj, 
radny Sejmiku Województwa Âwi´tokrzyskiego I, II i III 
kadencji. By∏ pos∏em podczas trzech kadencji Sejmu, 
wieloletnim prezesem Okr´gowej Spó∏dzielni Mleczar-
skiej w Ostrowcu Âwi´tokrzyskim, dzia∏aczem Polskie-
go Stronnictwa Ludowego. Mia∏ 62 lata.

 Leszek Bugaj urodzi∏ si´ 5 marca 1947 r. w Opolu Lu-
belskim. Z wykszta∏cenia by∏ in˝ynierem rolnikiem. Stu-
dia ukoƒczy∏ w Szkole G∏ównej Gospodarstwa Wiejskiego 
w Warszawie. 
 Mieszka∏ w miejscowoÊci Âwirna w gminie Bodzechów. 
W Sejmiku Województwa Âwi´tokrzyskiego obecnej ka-
dencji pe∏ni∏ funkcj´ zast´pcy przewodniczàcego Komisji 
Strategii, Rozwoju, Promocji i Wspó∏pracy z Zagranicà, 
zasiada∏ w Komisji Bud˝etu i Finansów oraz Komisji 
Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Ârodowiska. 
By∏ cz∏onkiem Klubu Radnych PSL. Zasiada∏ w Radzie 
Spo∏ecznej Wojewódzkiego Specjalistycznego ZOZ 
Gruêlicy i Chorób P∏uc w Czerwonej Górze. W latach 
1994-1998 reprezentowa∏ gmin´ Bodzechów w Sejmi-
ku Samorzàdowym Województwa Âwi´tokrzyskiego. 
Mieszka∏ w miejscowoÊci Âwirna w gminie Bodzechów. 
 8 kwietnia odby∏ si´ pogrzeb Leszka Bugaja. 
W uroczystoÊciach pogrzebowych uczestniczy∏o kilka 
tysi´cy osób. ˚egnali go samorzàdowcy, politycy, stra˝acy, 
ko∏a gospodyƒ wiejskich i zespo∏y ludowe. Jako zapalo-
ny myÊliwy zosta∏ pochowany w ulubionym mundu-
rze ∏owczego. Zosta∏ pochowany na cmentarzu para-
fialnym w Szewnej ko∏o Ostrowca Âwi´tokrzyskiego. 
Pytany przed kilkoma miesiàcami przez redakcj´ 
Âwi´tokrzyskiego Informatora Samorzàdowego „Nasz 
Region”, co jego zdaniem jest najwa˝niejsze w ˝yciu, Le-
szek Bugaj powiedzia∏: „˚yç tak, by po latach przy goleniu 
móc spojrzeç w lustro i uÊmiechnàç si´ do tego faceta z naprze-
ciwka. Bez wzgl´du na okolicznoÊci zawsze trzeba byç sobà”.

Wspomnienie o Leszku Bugaju



I by∏a to mi∏oÊç odwzajemniona. Mieszkaƒcy Ziemi Kie-
leckiej trzykrotnie wybierali Go swoim przedstawicielem 
w Sejmie RP. Pe∏ni∏ t´ funkcj´ z honorem i godnoÊcià w I, 
II i IV kadencji. Od wczesnej m∏odoÊci zwiàza∏ si´ z Ru-
chem Ludowym i pozosta∏ mu wierny do koƒca. 
 Z w∏aÊciwà sobie energià dzia∏a∏ we w∏adzach na-
czelnych, wojewódzkich , powiatowych i gminnych 
PSL. Wydawa∏o si´, ˝e ma niespo˝yte si∏y. Jego oczkiem 
w g∏owie by∏a rodzina. Zawsze ciep∏o i z troskà podkreÊla∏ 
rol´, jakà w Jego ˝yciu odegra∏a ˝ona Maria. Dobre wy-
chowanie córek  Anny i Katarzyny, danie im odpowied-
niego wykszta∏cenia oraz stworzenie tego jedynego miej-
sca na ziemi, do którego b´dà mog∏y wróciç w dobrych 
i z∏ych czasach – tak okreÊla∏ swoje najwa˝niejsze zadanie 
w ˝yciu prywatnym. Przez ca∏e zawodowe ̋ ycie zwiàzany 
by∏ z rolnictwem i spó∏dzielczoÊcià mleczarskà. Pytany 
niedawno, jaki cel przyÊwieca Mu w ˝yciu odpowiedzia∏, 
i˝ utrzymanie jedynej na terenie powiatu ostrowieckiego 
spó∏dzielni, firmy b´dàcej w∏asnoÊcià rolników i dajàcej
miejsca pracy. Dzisiaj to wszystko ju˝ zamkni´ty rozdzia∏ 
Jego ˝ycia. Ale Jego dokonania i postaç nie pójdà w zapo-
mnienie. Ma ju˝ swoje miejsce w historii nie tylko swojej 
ma∏ej ojczyzny, ale tak˝e tej du˝ej – Polski. Ma swoje miej-
sce w historii Ruchu Ludowego. Wygrywa∏ z przeciwnika-
mi politycznymi, ale przegra∏ z chorobà. B´dzie nam Go 
bardzo brakowa∏o. CzeÊç Jego pami´ci.

 Jaros∏aw Miko∏ajczyk, ¸owczy Wojewódzki:
 - Nie by∏ to zwyk∏y myÊliwy, lecz jeden z tych niewielu, 
o których wÊród braci ∏owieckiej 
zwykliÊmy mawiaç Nemrod, a w Je-
go akurat przypadku, doda∏bym, ˝e 
szczególny, wyjàtkowy, bo naprawd´ 
by∏ wyjàtkowy. Do Polskiego Zwiàzku 
¸owieckiego wstàpi∏ 1 wrzeÊnia 1979, 
a wi´c za kilka miesi´cy obchodzi∏by 
swoje 30-lecie s∏u˝by Âw. Huberto-
wi. RównoczeÊnie wstàpi∏ do Ko∏a 
¸owieckiego „Góra Che∏mowa” 
w Rudkach. Jako urodzony 
spo∏ecznik na trwa∏e zapisa∏ si´ na 
kartach ∏owieckiej historii. To on w 1995 r., ubrany w myÊliwski 
mundur uda∏ si´ jako pose∏ na sejmowà mównic´ i z ze znanà 
sobie swadà przekona∏ polski Parlament do uchwalenia Usta-
wy Prawo ¸owieckie, która obowiàzuje do dziÊ i gwarantuje 
wszystkim polskim myÊliwym prawo do wykonywania po-
lowania, bez wzgl´du na status spo∏eczny i majàtkowy. Lesz-
ku! Tego co zrobi∏eÊ nie zapomni Ci ˝aden myÊliwy, nie tylko 
z Twej ukochanej Ziemi Âwi´tokrzyskiej, ale w ca∏ym kraju, 
w Twej umi∏owanej Polsce. OdznaczyliÊmy Ci´ najwy˝szym 
odznaczeniem w PZ¸ - „Z∏omem”, a w zesz∏ym roku, podczas 
„Hubertusa Âwi´tokrzyskiego” – Medalem Âw. Huberta. Ale 
có˝ to jest! Jeszcze w styczniu zabiera∏eÊ, jak zawsze wa˝ny 
i interesujàcy, g∏os na naszej naradzie Prezesów i ¸owczych 
Kó∏. Kilka dni temu rozmawialiÊmy osobiÊcie o Twych pla-
nach na przysz∏oÊç, o introdukcji zwierzyny w województwie, 
o europejskich Êrodkach, o pomocy Ko∏om ̧ owieckim i nawet 
troch´ o polowaniach. I niech w tym ostatnim miocie, ka˝dy 
myÊliwy ma ÊwiadomoÊç, ˝e to Ty zosta∏eÊ Królem Polowania.
 Niech Polskie pola i knieja zawsze szumià nad Twojà 
mogi∏à.
 Darz Bór w tej lepszej krainie.

wysłuchali M.N. i R.S.

 S∏awomir Marczewski, radny Sejmiku Województwa 
Âwi´tokrzyskiego:
 - Leszka Bugaja szczególnie bli-
sko pozna∏em podczas II kadencji 
Sejmu, kiedy obaj byliÊmy pos∏ami. 
By∏ cz∏owiekiem uczciwym, praw-
domównym, na którego zawsze 
mo˝na by∏o liczyç, nigdy nie 
rzuca∏ s∏ów na wiatr. Zawsze pe∏en 
pomys∏ów na wiele dziedzin 
˝ycia. Wyró˝nia∏ go hardy charak-
ter i ˝elazna konsekwencja – do 
koƒca, nawet wbrew wszystkiemu 
i wszystkim, ale w zgodzie ze swo-
imi przekonaniami, w których s∏usznoÊç wierzy∏. Leszek 
by∏ niezwykle barwnà postacià na naszej Êwi´tokrzyskiej 
scenie politycznej, w naszym regionalnym parlamencie. 
Wszystkim nam go b´dzie bardzo brakowaç…

 Józef Kwiecieƒ, radny Sejmiku Województwa 
Âwi´tokrzyskiego:
 - By∏ cz∏owiekiem wielkiego, 
nieprzeci´tnego formatu, mog´ chy-
ba powiedzieç, ˝e by∏ moim przy-
jacielem.  ZnaliÊmy si´ oko∏o 50 lat. 
Jakim by∏ cz∏owiekiem prywatnie?
 Przede wszystkim bardzo 
˝yczliwym. Bardzo lubi∏ spotka-
nia ze znajomymi; nie tylko z tymi 
z „pierwszego rz´du”, ale ze wszyst-
kimi interesujàcymi ludêmi. Spotka-
nia u Niego by∏y czymÊ niepowta-
rzalnym; równie˝ z uwagi na fakt, ̋ e 
Leszka ma∏˝onka, pani Maria uwielbia∏a zwierz´ta, g∏ównie 
ptactwo - stàd ta wspania∏a, s∏ynna woliera z przeró˝nymi ga-
tunkami ptactwa - ba˝antów, kuropatw i d∏ugà, d∏ugà listà in-
nych gatunków. Leszek by∏ cz∏owiekiem, który nie oddziela∏ 
pracy od Êwiàt; u niego ka˝dy dzieƒ by∏ pracà. Dostrzega∏ 
b∏´dy w naszym spo∏eczeƒstwie i nie zastanawiajàc si´ 
d∏ugo nad formu∏à - natychmiast je wytyka∏. Mo˝na to by∏o 
zaobserwowaç na sesjach Sejmiku. 
 Trudno tu zebraç ca∏e bogactwo Jego osobowoÊci 
i wszystkie osiàgni´cia w jednà ca∏oÊç, ale jedno mo˝na 
stwierdziç na pewno: by∏ cz∏owiekiem wielkiego serca, ty-
tanem pracy i rozumu. 

 Józef Szczepaƒczyk, by∏y marsza∏ek województwa 
Êwi´tokrzyskiego:
 - Pasjà Leszka Bugaja, obok myÊliwstwa, by∏a polityka. 
Zarówno ta w wymiarze lokal-
nym jak i ogólnopaƒstwowym. 
Ta dzia∏alnoÊç sprawia∏a Mu 
ogromnà satysfakcj´. Dowodem 
spo∏ecznego uznania dla niej by∏ 
wielokrotny wybór na radne-
go Rady Gminy w Bodzechowie 
oraz do Sejmiku Województwa 
Âwi´tokrzyskiego.  Wykorzystujàc 
bogate doÊwiadczenie polityczne 
w 1998 r. aktywnie uczestniczy∏ 
w zabiegach o powstanie sa-
modzielnego województwa z siedzibà w Kielcach. Bo 
Kielecczyzn´ i jej mieszkaƒców ukocha∏ ponad wszystko. 

15WSPOMNIENIE
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Zapraszamy 
na piknik
 Prezentacje artystyczne, degustacja potraw regional-
nych, konkursy z nagrodami – te i wiele innych atrakcji 
Czekaja na wszystkich, którzy 30 maja wybiorà si´ do Par-
ku Miejskiego w Kielcach. Odb´dzie si´ tam Piknik z oka-
zji Dnia Samorzàdu Terytorialnego. Serdecznie zaprasza-
my mieszkaƒców Kielc i regionu Êwi´tokrzyskiego.

 - Ka˝dy, kto zechce przyjÊç na piknik do kieleckiego 
parku b´dzie mia∏ mo˝liwoÊç spotkaç si´ i porozmawiaç 
z Gospodarzami Regionu: marsza∏kiem Adamem Jaruba-
sem i Zarzàdem Województwa. Zapraszamy ca∏e rodziny, 
ka˝dy znajdzie dla siebie coÊ interesujàcego – zach´ca 
Dariusz Detka, dyrektor Biura Komunikacji Spo∏ecznej 
Urz´du Marsza∏kowskiego, organizator  imprezy. 
Podczas pikniku nie zabraknie licznych konkursów z na-
grodami, dla doros∏ych i dla dzieci. B´dà pokazy woj-
skowe i pyszna grochówka dla wszystkich. B´dziemy 
mogli podziwiaç naszych twórców ludowych, a tak˝e 
skosztowaç regionalnych przysmaków. Odwiedzajàcy 
piknik  dowiedzà  si´ równie˝ czym na co dzieƒ zajmuje 
si´ Urzàd Marsza∏kowski i podleg∏e mu jednostki.
 Serdecznie zapraszamy!

M.N.   

Podczas ubieg∏orocznego pikniku publicznoÊç 
podziwia∏a roztaƒczone Ma˝oretki ze Skalbmierza

Ubieg∏oroczna impreza cieszy∏a si´ 
du˝ym zainteresowaniem mieszkaƒców regionuLaureaci IV edycji plebiscytu

Ubieg∏oroczny laureat wójt Piekoszowa Tadeusz Dàbrowa 
odbiera statuetk´ z ràk wicemarsza∏ka Zdzis∏awa Wrza∏ki

V edycja 
plebiscytu 
„Euro-Gmina”
 Po raz kolejny og∏oszony zosta∏ plebiscyt na najlepszà 
jednostk´ samorzàdu terytorialnego - „Euro - gmina”. 
Honorowym patronem tej, cieszàcej si´ coraz wi´kszym 
zainteresowaniem  imprezy, jest marsza∏ek Wojewódz-
twa Âwi´tokrzyskiego Adam Jarubas. 

 Plebiscyt „Euro - Gmina” to coroczne podsumowa-
nie najlepszych gmin województwa Êwi´tokrzyskiego. 
5 czerwca, podczas uroczystej gali w Wojewódzkim Domu 
Kultury w Kielcach wr´czone zostanà nagrody w katego-
rii: Super Gmina Roku, Super Wójt Roku, Super Miasto 
Roku, Super Burmistrz Roku, Super Prezydent Roku, 
Gmina Roku, Wójt Roku, Miasto Roku, Burmistrz Roku 
i Prezydent Roku. Po raz pierwszy zostanà tak˝e uhnoro-
wani: Super Starosta Roku i Starosta Roku. Wyró˝nienia 
przyznawane sà w kategoriach: gospodarka, rolnictwo, 
ekologia, turystyka, s∏u˝ba zdrowia, bezpieczeƒstwo, 
edukacja, kultura, sport, oÊwiata i agroturystyka. 
 Laureatów plebiscytu „Euro-Gmina” 2008/2009 wy∏oni 
specjalnie powo∏ana kapitu∏a, w sk∏ad której wchodzà 
poza marsza∏kiem i wojewodà - przedstawiciele organiza-
cji samorzàdowych.
 W ubieg∏ym roku tytu∏ Miasta Roku otrzyma∏y Stara-
chowice, a Burmistrzem Roku zosta∏ burmistrz Skalbmie-
rza Micha∏ Markiewicz.

M.N.
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Sadzili las
 Edukacja ekologiczna m∏odego pokolenia to g∏ówny 
cel akcji „Wspólnie posadêmy las – walczàc z globalnym 
ociepleniem” zorganizowanej przez marsza∏ka woje-
wództwa Êwi´tokrzyskiego oraz Regionalnà Dyrekcj´ 
Lasów Paƒstwowych w Radomiu. 2 kwietnia na terenie 
NadleÊnictwa Kielce w LeÊnictwie Obl´gorek setka uczniów 
kieleckich szkó∏ wraz z leÊnikami, samorzàdowcami i pra-
cownikami Urz´du Marsza∏kowskiego sadzi∏a wspólnie 
las. Poprzez tego rodzaju inicjatywy Urzàd Marsza∏kowski 
chce popularyzowaç wÊród m∏odzie˝y ide´ zaanga˝owania 
na rzecz dba∏oÊci o Êrodowisko lokalne. W zalesianiu udzia∏ 
wzi´li m.in. wicemarsza∏ek Zdzis∏aw Wrza∏ka oraz radny 
Sejmiku Andrzej Nowak. 

 Stu uczniów Szko∏y Podstawowej nr 28 im. 4 Pu∏ku 
Piechoty „Czwartaków” oraz Gimnazjum nr 16 w Kiel-
cach pod wodzà wicemarsza∏ka Zdzis∏awa Wrza∏ki oraz 
nadleÊniczego NadleÊnictwa Kielce Roberta P∏askiego 
udowadni∏a, ˝e chcieç to móc. Z pomocà leÊników, 
myÊliwych oraz pracowników Departamentu Obsza-
rów Wiejskich i Ârodowiska Urz´du Marsza∏kowskiego 
m∏odzi ludzie wsadzili w leÊnictwie Obl´gorek metodà 
„pod kostur” oko∏o 2000 sadzonek jednorocznej sosny. Jak 
podkreÊla∏ Robert P∏aski, nadleÊniczy NadleÊnictwa Kielce 
uczniowie imponowali gorliwoÊcià i starannoÊcià podczas 
pracy: - Mimo, ˝e to przecie˝ jeszcze dzieci, do pracy za-
brali si´ jak rasowi leÊnicy – chwali∏ nadleÊniczy – To bar-
dzo cieszy; wiadomo, ˝e czym skorupka za m∏odu… Byç 
mo˝e w przysz∏oÊci czeÊç z nich b´dzie w∏aÊnie leÊniczymi 
lub ambitnymi przyrodnikami, ekologami?

 Z kolei Janusz Âledziƒski, dyrektor Departamentu Ob-
szarów Wiejskich i Ârodowiska Urz´du Marsza∏kowskiego 
podkreÊla∏, ̋ e pomys∏ prowadzonej akcji jest tylko jednym 
z elementów szerszej strategii, którà stara si´ realizowaç 
Urzàd w obszarze ochrony Êrodowiska i edukacji ekolo-
gicznej wÊród m∏odzie˝y szkolnej: - Tych przedsi´wzi´ç 
jest bardzo du˝o; poczàwszy od przeró˝nych akcji eko-
logicznych promujàcych szacunek dla Êrodowiska natu-
ralnego, poprzez przeró˝ne konkursy, tworzenie wraz 
z uczniami tras turystycznych, a˝ do praktycznych dzia∏aƒ 
w terenie pod okiem przyrodników, rolników i leÊników. 
Teraz zaproponowaliÊmy m∏odzie˝y bezpoÊrednie two-
rzenie, kszta∏towanie przyrody. Odzew by∏ bardzo du˝y 
– nie tylko ze strony uczniów, ale równie˝ tych wszyst-
kich, którym le˝y na sercu nasza wspania∏a przyroda. 

 Uczniowie podczas sadzenia lasu zostali podzieleni na 
dwuosobowe tandemy. Do ka˝dej dwójki przydzielono 
po jednej osobie doros∏ej, która wykonywa∏a najci´˝sze 
i wymagajàce wi´kszego wysi∏ku prace. Uczestników 
akcji wprowadzi∏ w ogromne zdumienie wicemarsza∏ek 
Zdzis∏aw Wrza∏ka, który nie zwa˝ajàc na wyjÊciowy gar-
nitur w pocie czo∏a niezwykle profesjonalnie operowa∏ 
leÊnym „kosturem” i udziela∏ uczniom fachowych rad pod-
czas sadzenia. Jakby tego by∏o ma∏o wicemarsza∏ek Wrza∏ka 
tak ostro zabra∏ si´ do pracy, ˝e wraz z dwójkà dzieci-po-
mocników… wyprzedzi∏ pozosta∏ych pracujàcych o pó∏ 
d∏ugoÊci przydzielonych im przez leÊniczych rz´dów. 

 - Podstawowym celem dzisiejszego spotkania na tere-
nie leÊnictwa Obl´gorek jest z jednej strony zach´cenie 
dzieci do przebywania na Êwie˝ym powietrzu i ak-
tywnego, po˝ytecznego sp´dzania czasu, lecz przede 
wszystkim pog∏´bianie wiedzy ekologicznej. A najlepszà 
drogà do osiàgni´cia tych celów jest w∏aÊnie praca w te-
renie – mówi∏ Zdzis∏aw Wrza∏ka – Uczniowie majà 
niepowtarzalnà okazj´ wykonywaç sadzenie m∏odych 
drzew pod merytorycznà opiekà leÊników; z jednej strony 
aktywnie wypoczywajà na ∏onie przyrody, z drugiej zaÊ 
nabywajà specjalistyczne umiej´tnoÊci wspierania matki-
-natury, które mogà przekazaç swoim kolegom i bliskim, 
a kiedyÊ, byç mo˝e, równie˝ w∏asnym dzieciom. Ponadto 
powierzchni´ leÊnà na której jesteÊmy zasili∏o dziÊ 2000 
m∏odych, jednorocznych sosen… Tych korzyÊci naprawd´ 
nie da si´ przeceniç! – doda∏.

 Po zakoƒczeniu sadzenia w nagrod´ za sumiennà prac´ 
leÊnicy i pracownicy Urz´du Marsza∏kowskiego przygoto-
wali uczniom ognisko przy którym mogli odpoczàç i upiec 
wspania∏e kie∏baski.

 - M∏ode drzewka, które dziÊ sadziliÊmy zosta∏y, co 
prawda, wyprodukowane w szkó∏ce poza naszym 
nadleÊnictwem, lecz z zebranych tutaj, naszych, kieleckich 
nasion. Mo˝na wi´c powiedzieç, ˝e wróci∏y „do domu” 
– ˝artowa∏ na koniec nadleÊniczy Robert P∏aski.

Robert Siwiec

Radny Andrzej Nowak z zapa∏em operowa∏ kosturem

Wicemarsza∏ek Zdzis∏aw Wrza∏ka 
wraz z „brygadà” pomocników
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 „Koziołek” 
dla najlepszych 
 Ju˝ od dziewi´ciu lat „Kozio∏ek” jest jednà z naj-
bardziej presti˝owych nagród w naszym regionie 
przyznawanà przez kapitu∏´ wojewódzkà dla powiatu. 
W tym roku spoÊród czternastu jednostek ubiegajàcych 
si´ o symboliczny posà˝ek kozio∏ka w policyjnym mun-
durze kapitu∏a wytypowa∏a siedem.  Laureatów tego-
rocznej edycji poznamy 7 maja w Korytnicy, podczas 
uroczystego podsumowania programu „Bezpieczne 
Âwi´tokrzyskie”.

 W województwie Êwi´tokrzyskim maskotkà policji 
jest kozio∏ek „Spoko”, którego nazwa powsta∏a od cz´sto 
u˝ywanego przez najm∏odszych s∏owa „spoko”, czyli spo-
kojnie, w porzàdku, bezpiecznie. Poniewa˝ maskotka ta 
ma personifikowaç okreÊlone wzorce zachowaƒ, poszano-
wanie obowiàzujàcych i  uznawanych powszechnie norm 
prawnych oraz ma kszta∏towaç dezaprobat´ dla patolo-
gicznych zjawisk spo∏ecznych, osiem lat temu zrodzi∏a si´ 
idea nagrody „Kozio∏ek”, która od tego czasu jest wyra-
zem uznania za wk∏ad pracy i zaanga˝owanie w realizacj´ 
programu „Bezpieczne Âwi´tokrzyskie”. Nagroda ta przy-
znawana jest powiatom z terenu naszego województwa. 
G∏ównym jej celem jest wspieranie aktywnoÊci powiatów, 
które wyró˝niajà si´ na tle innych swojà dzia∏alnoÊcià na 
rzecz poprawy stanu bezpieczeƒstwa. Stworzona zosta∏a 
nie tylko po to, aby utrwalaç pozytywne postawy spo∏eczne 
wobec negatywnych zjawisk ale przede wszystkim po to, 
aby pokazywaç dobre przyk∏ady i wskazywaç mo˝liwoÊci 
dzia∏ania na rzecz walki z przest´pczoÊcià i patologiami. 
Zach´tà do prowadzenia tego typu dzia∏aƒ ma byç nie tyl-
ko statuetka, ale równie˝ Êrodki finansowe przekazywa-
ne co roku przez Wojewod´ Âwi´tokrzyskiego, Marsza∏ka 
Województwa i przez Âwi´tokrzyskiego Komendanta Wo-
jewódzkiego Policji w Kielcach. 

 Aby otrzymaç t´ Nagrod´ 
powiaty muszà spe∏niç dwa 
warunki. Pierwszym z nich 
jest wzorowa wspó∏praca 
samorzàdu z organizacjami 
pozarzàdowymi. Drugie kry-
terium to innowacyjnoÊç pro-
wadzonych dzia∏aƒ. Selekcj´ 
i weryfikacj´ wst´pnà doko-
nuje co roku zespó∏ roboczy 
sk∏adajàcy si´ z przedstawicieli 
Wojewody Âwi´tokrzyskiego, 
Marsza∏ka Wojewódz-
twa Âwi´tokrzyskiego 
i Âwi´tokrzyskiego Komen-
danta Wojewódzkiego Poli-
cji. Ostatecznej oceny dokonuje 
jednak Kapitu∏a Nagrody. Aby 
zostaç zwyci´zcà trzeba wykazaç 
si´ wi´c nie tylko kreatywnoÊcià 
oraz trzeba byç równie˝ 
d o s k o n a ∏ y m 
m e n a d ˝ e r e m . 
Kapitu∏a bierze bo-
wiem pod uwag´ 
nie tylko jakoÊç 
zrealizowanych 
przedsi´wzi´ç, ale 
tak˝e umiej´tnoÊç 
pozyskiwania Êrodków fi-
nansowych  potrzebnych do realiza-
cji programów. 

 W tym roku, szans´ na zdobycie statuetki kozio∏ka 
w policyjnym mundurze, majà powiaty: w∏oszczowski, 
starachowicki, staszowski, buski, konecki (ubieg∏oroczny 
zwyci´zca), j´drzejowski oraz miasto Kielce. Cz∏onkowie 
Kapitu∏y dodatkowo wyró˝nià osoby prywatne lub in-
stytucje, b´dàce liderami niekonwencjonalnych dzia∏aƒ 
na rzecz poprawy bezpieczeƒstwa. „Kozio∏ek” to nie tyl-
ko wyraz docenienia staraƒ, ale równie˝ swego rodzaju 
zobowiàzanie na przysz∏oÊç.

Na podstawie materiałów KWP w Kielcach
oprac. Redakcja

Ubiegłoroczni laureaci nagrody „Koziołek”
- powiat j´drzejowski

W 2008 r. honorowego „Kozio∏ka” otrzyma∏ nadinsp. 
Arkadiusz Pawe∏czyk, by∏y Êwi´tokrzyski komendant policji
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„Muzyka 
będzie z nami 
na zawsze”
 Rodzinna Kapela Korbanów z D´bskiej Woli od 19 lat 
pozostaje w czo∏ówce najlepszych zespo∏ów ludowych 
w województwie Êwi´tokrzyskim. Ich nagrania emito-
wane sà w lokalnych rozg∏oÊniach radiowych, a precyzja 
i dba∏oÊç o szczegó∏y wyst´pu ustawiajà poprzeczk´ dla 
konkurencji bardzo wysoko.

 Rodzinna Kapela Korbanów powsta∏a w 1990 roku, 
tworzyli jà wtedy Feliks Korban – ojciec wraz z  synami 
Tomaszem  i Krzysztofem  Korban, oraz Mieczys∏aw Li-
twin – wujek. Od poczàtku swego istnienia cieszy∏a si´ 
du˝ym powodzeniem. Ju˝ w pierwszym roku dzia∏alnoÊci 
zachwyci∏a swymi wyst´pami nie tylko publicznoÊç ale 
i jury na przeglàdach kapel ludowych, festiwalach. Krzysz-
tof i Tomasz to bardzo wra˝liwi m∏odzi ludzie. Krzysztof 
ukoƒczy∏  Akademi´ Muzycznà im Fryderyka Chopina,  
Tomasz równie˝ postanowi∏ kszta∏ciç swoje umiej´tnoÊci 
w szkole muzycznej.  DziÊ sk∏ad zespo∏u uleg∏ zmianie; 
nadal wyst´puje Feliks Korban z synami oraz Grzegorz 
Kaczor i Grzegorz Jamio∏; niezmienne jednak pozosta∏o 
zainteresowanie zespo∏em. 
 Feliks Korban za∏o˝yciel i kierownik kapeli jest znany 
publicznoÊci jako opiekun artystyczny wielu zespo∏ów 
ludowych. To on by∏ przewodnikiem dla ch∏opców 
w Êwiecie muzyki. Swojà prac´ zawodowà potrafi wspa-
niale pogodziç z fascynacjà muzykà i pracà z zespo∏ami 
Êpiewaczymi, które chwalà sobie wspó∏prac´. Jego osoba 
sta∏a si´ wizytówkà zespo∏u. 
 - Dzi´ki tacie od dziecka mia∏em kontakt z muzykà, ona 
by∏a ciàgle obecna w naszym domu; dla mnie to by∏a i jest 
forma oderwania si´ od codziennoÊci. Jako dziecko czu∏em 
si´ bardzo wyró˝niony tym, ˝e robi´ coÊ lepiej ni˝ moi 
rówieÊnicy, a kiedy rozpoczà∏em nauk´ w szkole muzycz-
nej zrozumia∏em, ˝e  musz´ daç z siebie wszystko, ˝eby byç 
najlepszym – opowiada Krzysztof Korban – dawa∏em z sie-
bie wszystko i dziÊ wiem, ̋ e by∏o warto, zdaj´ sobie spraw´, 
˝e to jeszcze nie koniec mojej nauki, ale mam pewnoÊç, ˝e 
muzyka b´dzie ze mnà ju˝ na zawsze.
 Ju˝ w pierwszym roku dzia∏alnoÊci zostali nagrodzeni 
na Wojewódzkim Przeglàdzie Kapel Ludowych w Busku-
-Zdroju i zaj´li I miejsce w konkursie „Du˝y-Ma∏y”. W kolej-
nych dwóch latach sukces powtórzy∏ si´. Ponadto synowie 
pana Feliksa zgarniali nagrody i wyró˝nienia w wi´kszoÊci 
konkursów i przeglàdów. Kapela wyst´powa∏a równie˝ 
za granicami kraju. W roku 2005 i 2008 Rodzinna Kapela 
Korbanów zosta∏a laureatem Buskich Spotkaƒ z Folklorem 
oraz zdoby∏a II nagrod´ w Kazimierzu nad Wis∏à. Swoimi 
wyst´pami uÊwietnia corocznie wiele imprez plenerowych 
na terenie ca∏ego województwa Êwi´tokrzyskiego, jak 
choçby Cha∏upkowe Garncynki. 
 - Du˝o zdobyliÊmy jako zespó∏, kapela i repertuar sà roz-
poznawalne. Tak jak ka˝dy mamy marzenia, chcielibyÊmy, 
aby si´ spe∏ni∏y – mówi Krzysztof Korban.

Ewa Turas

„Làdem panno, làdem”

Làdem panno, làdem
jo za tobà wodà
jeÊli mos piniàski
∏o˝ynie si´ z tobà.

¸adnoÊ ty na g´bie
∏adnoÊ ty na pysku
mos ci ty piniàski
na piecu w gorncysku.

Zeni∏bych si´ z kozà
by piniàski mia∏a
piniàski bym przepi∏
koza by beca∏a.

Na nic ta dziewcyna
na nic ta uroda
bo piniàski kochaç
terozniejso moda.

Muzykujàca rodzina Korbanów
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 Od 5 do 9 kwietnia 2009 r. w województwie Êwi´to- 
krzyskim przebywa∏a delegacja publicznych s∏u˝b za-
trudnienia  obwodu winnickiego. W delegacji, której 
przewodniczy∏  Wiaczes∏aw Gawryluk - Dyrektor Obwo-
dowego Centrum Pracy w Winnicy, uczestniczyli dyrek-
torzy rejonowych centrów pracy z Czeczelnika, Hajsyna, 
Koziatynia i Winnicy.

 G∏ównym punktem pobytu delegacji z Ukrainy 
by∏ udzia∏ w XII Ogólnopolskich Targach Pracy, które 
odbywa∏y si´ w Kielcach 6 kwietnia 2009 r. GoÊcie zapozna-
li si´ szczegó∏owo z organizacjà oraz przebiegiem Targów. 
Mieli tak˝e okazj´ do bezpoÊrednich rozmów z organiza-
torami przedsi´wzi´cia oraz wystawcami, w tym z pra-
codawcami oferujàcymi zatrudnienie. Przedstawiciele 
samorzàdów miasta Kielce i powiatu kieleckiego omówili 
znaczenie targów dla rozwoju zatrudnienia i ograniczania 
bezrobocia.

 Wa˝nym celem wizyty by∏o tak˝e zaprezentowanie 
dzia∏aƒ samorzàdów powiatowych oraz powiatowych 
s∏u˝b zatrudnienia podejmowanych dla poprawy sytu-
acji na rynku pracy na obszarach wiejskich. Tematyka 
ta by∏a przedmiotem spotkania w Piƒczowie, w którym 
uczestniczyli starostowie oraz dyrektorzy Powiatowych 
Urz´dów Pracy z Piƒczowa, Kazimierzy i Buska Zdroju. 
Jako przyk∏ad dobrych praktyk w zakresie rozwoju za-
trudnienia na obszarach wiejskich zaprezentowano dele-
gacji z Winnicy Stadnin´ Koni Micha∏ów, która od ponad 
50 lat z sukcesami prowadzi hodowl´ koni arabskich.

 W trakcie wizyty kontynuowano rozmowy na temat 
mo˝liwoÊci sezonowego zatrudnienia obywateli Ukrainy 
w rolnictwie - przy uprawie i zbiorze truskawek oraz w sa-
downictwie. Delegacja spotka∏a si´ z przedstawicielami or-

ganizacji zrzeszajàcych producentów truskawek i sadow-
ników. W spotkaniu uczestniczy∏y w∏adze samorzàdowe 
gmin Bieliny i Górno oraz przedstawiciele Starosty San-
domierskiego. W trakcie spotkania omówiono aktualnie 
obowiàzujàce przepisy i procedury dotyczàce zatrudnie-
nia cudzoziemców w Polsce.

 GoÊcie z Winnicy spotkali si´ tak˝e z pracodawca-
mi zainteresowanymi zatrudnieniem cudzoziemców 
w zawodach, w których wyst´puje deficyt pracowni-
ków. Spotkania takie odby∏y si´ w Przedsi´biorstwie 
Budownictwa Ogólnego „Kartel” w J´drzejowie oraz 
w Fabryce Kot∏ów „Sefako” w S´dziszowie. Praco-
dawcy przedstawili oczekiwania dotyczàce kwalifikacji 
i doÊwiadczenia zawodowego potencjalnych pracowników.

 Wizyta by∏a okazjà do spotkaƒ z przedstawicielami in-
stytucji oraz partnerami rynku pracy, w trakcie których 
omawiano mo˝liwoÊci skutecznego oddzia∏ywania tych 
podmiotów na utrzymanie bàdê wzrost  zatrudnienia. 
GoÊcie zapoznali si´ tak˝e z funkcjonowaniem i bazà 
dydaktycznà dzia∏ajàcych w J´drzejowie  Ârodowiskowego 
Hufca Pracy, Zak∏adu Doskonalenia Zawodowego i Cen-
trum Kszta∏cenia Praktycznego oraz prowadzili  rozmowy 
dotyczàce roli kszta∏cenia zawodowego w systemie edu-
kacji.

 Na przyk∏adzie  powiatu w∏oszczowskiego oraz miej-
scowego Zak∏adu Produkcji Urzàdzeƒ Elektrycznych 
zaprezentowano jak w warunkach polskich jest realizo-
wana wspó∏praca pomi´dzy instytucjami rynku pracy  
a pracodawcami.

 Delegacja spotka∏a si´ tak˝e z przewodniczàcymi Kon-
wentów Starostów Województwa Âwi´tokrzyskiego i dy-
rektorami Powiatowych Urz´dów Pracy.

oprac. Redakcja

Âwi´tokrzyskie - Winnica

Wymiana doświadczeń 
pomiędzy służbami zatrudnienia

Spotkanie z przedstawicielami organizacji 
zrzeszajàcych producentów truskawek i sadowników.

Delegacja z Winnicy na XII Ogólnopolskich Targach 
Pracy w Kielcach.
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Konkurs
 Dzi´kujemy Paƒstwu za udzia∏ w naszym konkursie 
znajomoÊci naszego pi´knego regionu!  WÊród popraw-
nych odpowiedzi wylosowaliÊmy zwyci´zców. Oto oni: 
Stanis∏awa Szl´k z Buska-Zdroju, Pulina Dudek z Rataj 
i Marek Wroƒski z Kielc

 Serdecznie gratulujemy doskona∏ej znajomoÊci woje-
wództwa  Êwi´tokrzyskiego! Nagrody wyÊlemy Paƒstwu 
pocztà. 

 A oto poprawna odpowiedê: zdj´cie zamieszczone 
w numerze 26 „Naszego Regionu” przedstawia∏o wn´trze 
synagogi w Piƒczowie.

 Zapraszamy do udzia∏u w kolejnej edycji konkursu. 
Oto pytanie: wn´trze jakiego obiektu w naszym regionie 
przedstawia zamieszczona obok fotografia?

 Odpowiedzi nale˝y nadsy∏aç do 22 maja 2009 r. na ad-
res poczty elektronicznej: nasz.region@sejmik.kielce.pl 
lub listownie: Biuro Komunikacji Spo∏ecznej, Urzàd 
Marsza∏kowski Województwa Âwi´tokrzyskiego, 
Al. IX Wieków Kielc 3, 25-516 Kielce.

 SpoÊród poprawnych odpowiedzi rozlosujemy nagrody!
 ˚yczymy powodzenia!

R.S.

Regionalni
zapaleńcy
 „Biuletyn Informacyjny Rady i Burmistrza Miasta i Gmi-
ny Kazimierza Wielka” to kolejna gazeta samorzàdowa, 
którà prezentujemy w naszym cyklu. Ukazuje si´ od stycz-
nia 2003 r. Jak podkreÊlajà twórcy pisma,  jest ona ch´tnie 
czytana przez mieszkaƒców gminy.

 Biuletyn jest bezp∏atny, ukazuje si´ co dwa miesiàce 
w nak∏adzie 2 tysi´cy egzemplarzy. Liczy 8 stron. 
– W naszej gazecie zamieszczane sà informacje wa˝ne 
dla mieszkaƒców. Przybli˝amy dzia∏alnoÊç w∏adz 
samorzàdowych , prezentujemy interesujàce gminne ini-
cjatywy, relacje z uroczystoÊci kulturalnych i sportowych, 
zapowiedzi wa˝nych wydarzeƒ. W tym roku szczególnie 
du˝o miejsca poÊwi´camy obchodom 50-lecia nadania 
praw miejskich Kazimierzy Wielkiej. Informujemy o licz-
nych imprezach, które odbywaç b´dà si´ w ramach jubi-
leuszu naszego miasta, zach´cajàc jednoczeÊnie naszych 
mieszkaƒców do udzia∏u w nich – mówi Jacek Wójcik, 
zast´pca naczelnika Wydzia∏u Administracji i Spraw Oby-
watelskich Urz´du Miasta i Gminy Kazimierza Wielka. 

 Redakcj´ gazety tworzà osoby z zespo∏u ds. promocji 
UM i G: m.in. Katarzyna Oracz  i Przemys∏aw Podkowa. 

 Osoby, którym bliska jest Ziemia Kazimierska i proble-
matyka z nià zwiàzana mogà skorzystaç tak˝e z wersji 
elektronicznej pisma zamieszczonej  w internecie. Warto 
wi´c zajrzeç na www.kazimierzawielka.pl

M.N.
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I
 SpoÊród potoku informacji wylewajàcych si´ w ostat-
nim czasie z rodzimej prasy jedna wydaje si´ zas∏ugiwaç 
na uwag´ szczególnà. Jak donosi „Polska - Dziennik Za-
chodni”, tyski radny Mieczys∏aw Podmok∏y zg∏osi∏ wnio-
sek o likwidacj´ miejscowej Izby Wytrzeêwieƒ. Twierdzi,  
˝e chce w ten sposób wywo∏aç w mieÊcie debat´ o sensie 
istnienia tej instytucji. Mieczys∏awowi Podmok∏emu idzie 
g∏ównie o pieniàdze, a ÊciÊle mówiàc, o niskà ÊciàgalnoÊç 
nale˝noÊci za pobyt w Izbie.
 - Nie jesteÊmy fabrykà, która ma przynosiç dochody. 
Mamy s∏u˝yç ludziom w dochodzeniu do trzeêwoÊci – odci-
na si´ Podmok∏emu dyrektor placówki, Alicja Kazimierska.
 Podmok∏y zwraca jednak tak˝e uwag´ spraw´ wolnoÊci 
obywatelskich. Jego zdaniem Izba to miejsce, gdzie ludzie 
sà przetrzymywani bez ich zgody, a jego rodowód si´ga 
ponurych czasów tworzenia si´ PRL.
 Krzysztof Brzózka, dyrektor Paƒstwowej Agencji 
Rozwiàzywania Problemów Alkoholowych w Warsza-
wie, dobrze ocenia efekty finansowe dzia∏alnoÊci tyskiej
Izby Wytrzeêwieƒ, ale nie pozostawia z∏udzeƒ: - Izby 
wytrzeêwieƒ to magazyny do przechowywania ludzi - 
mówi obrazowo. - Musimy jako kraj przyjàç cywilizowane 
rozwiàzania - Popieramy likwidacj´ izb – dodaje.

II
 Powy˝sza informacja, przyznajmy uczciwie, mo˝e 
strwo˝yç nawet najm´˝niejsze serca. Mo˝e strwo˝yç 
równie˝ dlatego, ˝e (donoszà o tym inne media), week-
endowi turyÊci przybywajàcy do naszego kraju z Wielkiej 
Brytanii pozostajà pod silnym wra˝eniem polskich Izb 
Wytrzeêwieƒ. Wynalazek ten – nieznany na Wyspach – sta-
nowi dla Anglików nie tylko egzotycznà ciekawostk´, ale 
staje si´ te˝ niekiedy sposobem na prze˝ycie ekscytujàcej 
przygody.
 Znudzeni skokami na bungee, zwiedzaniem Chiƒskiego 
Muru i dorzecza Amazonki, a tak˝e nurkowaniem na 
australijskich rafach brytyjscy turyÊci pocz´li masowo 
odwiedzaç nasz kraj. Weekendowe wypady do Krako-
wa, Gdaƒska, czy Wroc∏awia sta∏y si´ okazjà nie tylko do 
poczynienia tanich zakupów (niski kurs polskiej waluty) 
i zabawienia si´ w nadwiÊlaƒskich barach (wysoka jakoÊç 
polskiej wódki), ale te˝ da∏y mo˝liwoÊç sp´dzenia nocy 
w miejscu, przy którym nawet Chiƒski Mur zdaje si´ byç 
lichym p∏otem.
 Brytyjczycy twierdzà bowiem, ̋ e wizyta w polskiej Izbie 
Wytrzeêwieƒ jest prze˝yciem poznawczo interesujàcym 
i mo˝e byç sposobem na zintensyfikowanie sfery emocjo-
nalnej. Mówiàc wprost: Anglicy - uwa˝ani w Êwiecie za 
flegmatycznych,ch∏odnychiprzesadniezrównowa˝onych
- odkryli w Polsce panaceum na skrzesanie w sobie dresz-
czyka emocji, wzbudzenia egzystencjalnego spazmu, któ-
ry w mglistej Anglii, z racji braku tego rodzaju placówek, 
nie jest mo˝liwy.
 Jedna z ogólnopolskich gazet przytacza wypowiedê 
27-letniego Garego, który t´ elitarnà rozrywk´ upodoba∏ 
sobie w sposób szczególny. „To by∏a niez∏a jazda – powiada 
Gary – Za pierwszym razem aresztowa∏a mnie policja, bo po 

wyjÊciu z  pubu sikaliÊmy 
z kumplami do fontanny. 
Zresztà ma∏o pami´tam, bo 
wypi∏em chyba ze dwanaÊcie 
piw. Wasi policjanci sà bar-
dzo mili; wsadzili mnie do 
samochodu i zawieêli do 
takiej pijackiej noclegowni. 
To si´ nazywa Izba Wytrzeêwieƒ. By∏o super. ¸ó˝ko, poduszka, 
a nawet lekarz. A za drugim razem? To ju˝ normalnie. Za du˝o 
wypi∏em, zanieczyÊci∏em stolik i znów mnie odwioz∏a policja. 
Troch´ jak survival, nie?”

III
 Jako paƒstwo polskie powinniÊmy z wypowiedzi Ga-
rego bezzw∏ocznie wyciàgnàç wnioski. Wydaje si´ bo-
wiem, ˝e nie oszcz´dnoÊci bud˝etowe i ograniczanie 
wydatków publicznych, ale w∏aÊnie Izby Wytrzeêwieƒ 
mogà wytyczyç najprostszà drog´ do za˝egnania kry-
zysu. Nale˝y od∏o˝yç do lamusa nieskutecznie i w grun-
cie rzeczy przestarza∏e formy promocji naszego kraju 
i zaczàç chwaliç si´ tym, co mamy najlepszego. To praw-
da, ˝e uznawany za hit promocyjny „polski Hydraulik” 
mo˝e i wyglàda na plakacie jak Antonio Banderas – ch∏op 
jest m∏ody, przystojny i wyglàda na silnego. Ale ˝eby 
jego uroda, m∏odoÊç i bijàca z banerów reklamowych si∏a 
mia∏y powi´kszyç produkt krajowy brutto – nie uwierz´. 
Nale˝y powiedzieç brutalnie i bez ogródek: czego nie 
mo˝e dokonaç „polski Hydraulik” byç mo˝e dokonajà 
polskie Izby Wytrzeêwieƒ.

IV
 By jednak sta∏y si´ prawdziwym ko∏em zamachowym 
polskiej gospodarki i spr´˝ynà rozwoju, musimy spe∏niç 
kilka warunków. Po pierwsze: wspomniana ju˝ nowo-
czesna promocja! Nale˝y opracowaç chwytliwe has∏a 
reklamowe, które zach´cà do korzystania z owych przy-
bytków szerokie rzesze zagranicznych pensjonariuszy.  
OczywiÊcie muszà si´ tym zajàç specjaliÊci od public rela-
tions wysokiej klasy, ale ju˝ teraz mo˝na pokusiç si´ przy-
najmniej o kilka. „Pokochaj swego katzenjammera – u nas 
g∏owa boli dwa razy krócej”, „Kac przychodzi i odchodzi 
– pobyt w Izbie ci´ odm∏odzi!”, albo „U nas znów uwie-
rzysz w swoje cz∏owieczeƒstwo” nie sà mo˝e szczytem 
poetyckiego wulkanu, ale na poczàtek wystarczà.
 Po drugie: niestety, na poczàtek potrzebne b´dà niema∏e 
nak∏ady. Nie jest tajemnicà, ̋ e zepsuci codziennym dobro-
bytem Anglicy, Niemcy, czy Francuzi majà wi´ksze wy-
magania ni˝ na przyk∏ad my. Dlatego nale˝y przemyÊleç 
pomalowanie Êcian naszych Izb w ∏agodnych kolorach, 
doposa˝enie ich w wygodne ∏ó˝ka o odpowiednim desi-
gnie  (mogà byç z hydromasa˝em), lodówki z jak˝e przy-
datnymi napojami ch∏odzàcymi oraz zimnymi zakàskami, 
a tak˝e  zorganizowanie kursów j´zykowych dla kadry 
menad˝erskiej omawianych placówek.
 A póêniej? – zapytacie. Póêniej ju˝ tylko d∏ugie kolejki 
rozentuzjazmowanych obcokrajowców, kilkumiesi´czne 
rezerwacje apartamentów, twarda waluta na kontach 
urz´dów miast i gmin oraz zadowolony radny Mieczys∏aw 
Podmok∏y… Da si´? Pewnie, ˝e si´ da! Wystarczy chcieç.

So∏tys Julian

Przychodzi radny do radnego, czyli…

Wystarczy chcieć
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 W naszym kàciku kulinarnym prezentujemy kolej-
ny Êwi´tokrzyski  produkt. Jest to ju˝ drugi, po karpiu 
z Rudy Malenieckiej, rybny specja∏.  Powszechnie znany 
i uznany w powiecie starachowickim karp ma∏yszyƒski 
nie jest jeszcze, niestety, wpisany na List´ Produktów 
Tradycyjnych, ale wiele wskazuje na to, ˝e znajdzie si´ 
na niej w najbli˝szej przysz∏oÊci. Zarówno d∏ugoletnia 
tradycja jego hodowli, jak i wspania∏a jakoÊç mi´sa 
ma∏yszyƒskiej ryby sà co najmniej wystarczajàcymi ar-
gumentami za tym, by tak si´ sta∏o.

 Dynamiczny rozwój hodowli karpia w gospodarstwie 
rodziny Gralców na terenie wsi Ma∏yszyn w gminie Mi-
rzec datowany jest ju˝ na wiek XIX. Przodek rodziny, 
Franciszek Gralec, w 1894 roku kupi∏ za 1980 rubli osad´ 
m∏yƒskà, którà w 1901 roku przejà∏ jego syn Jan. Przez 
d∏ugie lata m∏yn by∏ w r´kach rodziny - poczàtkowo 
drewniany, obecnie murowany. W roku 1965 roku sta-
wy przedzielono groblami i rozpocz´to profesjonalnà, 
zorganizowanà hodowl´ karpia. Obecnie produkcja Kar-
pia ma∏yszyƒskiego prowadzona jest na terenie przysió∏ka, 
w okolicy m∏yna w 6 gospodarstwach ÊciÊle powiàzanych 
ze sobà wi´zami rodzinnymi. Narybek pochodzi po cz´Êci 
z w∏asnej hodowli, a po cz´Êci z zakupu  dlatego  trudno 
jest zachowaç czystoÊç materia∏u genetycznego. Jednak 
woda i sposób hodowli powodujà, ˝e karp pozosta∏ nadal 
niezwykle smacznym karpiem królewskim. Mi´so ma bar-
dzo smaczne i delikatne. Smak i zapach jest specyficzny
i niepowtarzalny, pozbawiony zupe∏nie posmaku mu∏u 
oraz innych nieprzyjemnych posmaków pochodzàcych 
z dna stawu.

 Do osiàgni´cia przez 
ryb´ wielkoÊci handlo-
wej potrzebne sà trzy lata. 
W pierwszym roku hodo-
wane sà w∏asne „tarlaki” 
oraz zakupione w innych  
gospodarstwach rybackich 
„kroczki”. W kolejnym roku 
karp uzyskuje mas´ ok. 200-
-500g. Nie nast´puje wtedy 
jednak przesadzanie ryb do 
kolejnych zbiorników, gdy˝ 
gospodarstwo dysponu-
je jednym stawem. W tym 
sà dokarmiane i nabierajà 
masy. W trzecim roku karp 
osiàga wag´ towarowà ok. 
1000-1700 g. Ryby sà sukce-
sywnie i   w   miar´ potrzeb 
od∏awiane; cz´Êç przeznacza-
na jest na sprzeda˝, a cz´Êç 
stanowi baz´ dla menu 
w gospodarstwie agrotury-
stycznym w∏aÊcicielki stawu, 
Agnieszki Idzik – Napiór-

Regionalne specjały (22):
„Karp małyszyński”

kowskiej, która serwuje swoim goÊciom w∏aÊnie potrawy 
z karpia. 

 Jak stwierdzajà w ankietach etnograficznych osoby
zwiàzane z rodzinà, ryba ta od lat dominowa∏a na stole 
w familii Gralców, stanowiàc podstaw´ do sporzàdzania 
bardzo wielu daƒ, szczególnie w Wigili´ Bo˝ego Narodze-
nia. Niekiedy potraw rybnych by∏o tyle, ˝e  mimo tradycji 
12 potraw wszystkie potrawy z ryb traktowano jako jedno 
danie. 

 Karp przyrzàdzany by∏ wg przepisów najstarszych 
gospodyƒ. Najcz´Êciej by∏ to karp sma˝ony lub faszero-
wany i pieczony na blasze w piecu chlebowym. To ÊciÊle 
przestrzegana w rodzinie tradycja. Przepisy  stosowane sà  
po dziÊ dzieƒ w gospodarstwie domowym pani Agnieszki 
Idzik – Napiórkowskiej. Oto jeden z nich:

 Sk∏adniki - dwa karpie, kasza gryczana pra˝ona, cebu-
la, rodzynki, mas∏o, p∏atki pszenne lub migda∏owe, przy-
prawy.

 Wykonanie – Âwie˝ego karpia, wypatroszonego i na-
tartego solà pozostawiamy na godzin´. Drugiego spra-
wionego karpia kroimy na dzwonka, sma˝ymy na maÊle, 
obieramy z oÊci. Dodajemy zeszklonà cebulk´, ugotowanà 
na sypko kasz´ gryczanà, rodzynki i doprawiamy do sma-
ku. Faszerujemy ryb´, uk∏adamy na blasze, posypujemy 
p∏atkami migda∏owymi lub pszennymi. Pieczemy oko∏o 
45 minut w temperaturze 180 stopni. W czasie pieczenia 
polewamy mas∏em. Podajemy na ciep∏o. Smacznego!

R.S.
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Paw∏ów: „Pawe∏ herbu Godziemba”

 Herb gminy Paw∏ów przedstawia 
rolnika trzymajàcego w jednej r´ce 
snop z˝´tego zbo˝a, a w drugiej tarcz´ 
rycerskà. Na tarczy znajduje si´ sosna 
o trzech pniach wyrastajàca z jedne-
go korzenia. T∏o herbu jest niebie-
skie. Motyw odwzorowany na tarczy 
w heraldyce nosi nazw´ „Godzi´ba”.
 Po raz pierwszy nazwa miejscowoÊci Paw∏ów - „Paulow” 
- pojawi∏a si´ w dokumentach historycznych w 1339 roku 
jako w∏asnoÊç Paw∏a herbu Godziemba. Jednak poczàtki 
osadnictwa i dzia∏alnoÊci cz∏owieka na terenach admini-
strowanych dziÊ przez Gmin´ si´gajà znacznie wczeÊniej. 
Potwierdzi∏y to badania nad staro˝ytnym hutnictwem 
Êwi´tokrzyskim. Odkryte w Paw∏owie, Pokrzywnicy, Chy-
bicach, Radkowicach, Ambro˝owie, Nieczulicach, Wielo-
borowicach, Szeligach i Âwi´tomarzu stanowiska osadni-
cze, pozosta∏oÊci piecowisk dymarskich i ˝u˝la Êwiadczà 
o wysoko rozwini´tej organizacyjnie dzia∏alnoÊci ludzkiej 
na tym terenie ju˝ na prze∏omie er, tj. l w. p.n.e. do IV w. 
n.e. Procesy osadnicze oparte na miejscowych bogactwach 
naturalnych i szlakach handlowych o˝ywajà ponownie 
w wiekach XI-XIII, kiedy to powstajà oÊrodki w Tarcz-
ku, Swi´tomarzu i Chybicach. W XV w. w∏aÊcicielem wsi 
by∏ Jan Skrzàtka Paw∏owski herbu Godziemba. W 1471 r. 
Paw∏owski zamieni∏ Paw∏ów na Wojs∏aw w parafii Mielec, 
z opatem klasztoru Êwi´tokrzyskiego Micha∏em z Lipia, za 
co otrzyma∏ te˝ 20 grzywien dop∏aty. Wg Jana D∏ugosza 
znajdowa∏ si´ tu wówczas koÊció∏ drewniany, który pobiera∏ 
dziesi´cin´ o wartoÊci 12 grzywien, od dziesi´ciu ∏anów 
kmiecych, 3 ogrodników, 2 karczm z rolà i folwarku.
 Wed∏ug rejestru poborowego powiatu sandomierskie-
go z 1578 r. wieÊ by∏a w∏asnoÊcià klasztoru na Âwi´tym 
Krzy˝u. Mia∏a 6 osadników, 3 ∏any, 3 zagrodników z rolà 
i jednego komornika. W 1827 r. Paw∏ów mia∏ 18 domów 
i 127 mieszkaƒców. W 1836 r. sp∏onà∏ drewniany koÊció∏. 
Wed∏ug S∏ownika geograficznego Królestwa Polskiego 
w latach 80. XIX w. Paw∏ów by∏ wsià i folwarkiem - majo-
ratem w gminie Rzepin w powiecie i∏˝eckim. Znajdowa∏ 
si´ tu murowany koÊció∏ parafialny. WieÊ mia∏a 39 domów, 
370 mieszkaƒców i 625 mórg ziemi. Folwark mia∏ 10 do-
mów i 283 mórg.
 Utworzona w wyniku reorganizacji gmina Paw∏ów 
w 1976 roku, w aktualnych granicach zajmuje obszar 137 ki-
lometrów kwadratowych i nale˝y do grupy najwi´kszych 
gmin województwa Êwi´tokrzyskiego.

Piekoszów: „Odrowà˝ i Topór”

 W herbie gminy Piekoszów, poza 
nierozerwalnie zwiàzanà z Powiatem 
Kieleckim karawanà, odnajdujemy 
herb rodu Odrowà˝ów – pierwszych 
w∏aÊcicieli Piekoszowa, a tak˝e Topór – 
herb rodu Tar∏ów – rodu nierozerwalnie 
zwiàzanego z Ziemià Piekoszowskà. 
W herbie Gminy umieszczono tak˝e 
XVII-wieczny obraz Madonny z Dzieciàtkiem.
 Poczàtki miejscowoÊci Piekoszów si´gajà XI w. Jednà 
z pierwszych pisemnych wzmianek o tych terenach jest 
datowana na 1337 rok informacja dotyczàca Êwi´topietrza 
sk∏adanego przez parafi´ Piekoszów. Ju˝ wówczas parafia
liczy∏a 240 osób i obejmowa∏a obszar ponad 80 km². W tym 
czasie okolice Piekoszowa by∏y we w∏adaniu rodziny Stra-
szów, wywodzàcej si´ z pot´˝nego rodu Odrowà˝ów. 
W okresie rzàdów W∏adys∏awa Jagie∏∏y Straszowie b´dàcy 
wówczas w stanie kryzysu musieli przekazaç w∏adanie ziemià 
piekoszowskà swoim pobratymcom Sporowskim. Tej w∏aÊnie 
rodzinie parafia zawdzi´cza∏a m.in. wprowadzenie prawa
niemieckiego, co pociàga∏o za sobà obowiàzek powo∏ywania 
so∏tysa i ∏awy wiejskiej w poszczególnych miejscowoÊciach.
 W 1430 roku Sporowscy hojnie uposa˝yli piekoszowskà 
Êwiàtyni´ nadajàc jej karczm´ oraz ziemie. Od XVI wieku 
funkcjonowa∏a w Piekoszowie szkó∏ka parafialna. Wiek XIV
i XV to równie˝ okres formowania si´ osad tworzàcych dziÊ po-
szczególne so∏ectwa gminy. W XVI stuleciu klucz piekoszow-
ski Hieronima Odrowà˝a sk∏ada∏ si´ z oÊmiu wsi z centrum 
w Piekoszowie, gdzie znajdowa∏ si´ dwór i folwark szlachecki 
rodu Odrowà˝ów. Drugi predium-folwark zosta∏ za∏o˝ony 
w Rykoszynie, a rozbudowany g∏ównie przez ród Tar∏ów her-
bu Topór, który wszed∏ we w∏adanie Ziemià Piekoszowskà 
w roku 1619. Temu rodowi Piekoszów i okolice zawdzi´czajà 
zarówno rozwój (m.in. szkolnictwa zawodowego) jak równie˝ 
okaza∏à rezydencj´, której ruiny jeszcze dziÊ wyglàdajà 
imponujàco. Jednym z licznych póêniejszych w∏aÊcicieli rezy-
dencji by∏a rodzina majora Henryka Dobrzaƒskiego „Huba-
la”. W II po∏. XVIII wieku na terenie dzisiejszej gminy osiedli∏a 
si´ rodzina ˚eromskich, przejmujàc dobra ziemskie po∏o˝one 
w dzisiejszych so∏ectwach Micigózd i Brynica. Ojciec Stefa-
na ˚eromskiego dzier˝awi∏ folwark w dzisiejszym so∏ectwie 
Zajàczków, a potem przeniós∏ si´ do pobliskiego Strawczyna, 
gdzie w 1846 roku urodzi∏ si´ Stefan – przysz∏y pisarz. Stefan 
˚eromski cz´sto odbywa∏ przeja˝d˝ki bryczkà do Piekoszo-
wa, a piekoszowska rzeka ¸ososina-Wierna pos∏u˝y∏a za tytu∏ 
jego s∏ynnej powieÊci „Wierna Rzeka”.
 Po roku 1795 rejon piekoszowski wszed∏ w sk∏ad za-
boru austriackiego, a w roku 1809 znalaz∏ si´ w granicach 
Ksi´stwa Warszawskiego. Po kongresie wiedeƒskim w roku 
1815 tereny dzisiejszej gminy znalaz∏y si´ w województwie 
sandomierskim, które w∏adze carskie zamieni∏y na guberni´. 
W czasie I wojny Êwiatowej tereny gminy Piekoszów znów 
znalaz∏y si´ pod okupacjà austriackà. Niepodleg∏oÊç w 1918 
reaktywowa∏a polski model podzia∏u administracyjnego 
i gmina Piekoszów znalaz∏a si´ w granicach województwa 
kieleckiego, w powiecie kieleckim. Wówczas to gmina by∏a 
bardzo rozleg∏a terytorialnie i sk∏ada∏a si´ z 25 wsi i 4 ko-
lonii. W okresie mi´dzywojennym w gminie Piekoszów 
funkcjonowa∏ pr´˝ny ruch ludowy, gmina o drewnianej 
zabudowie wzbogaci∏a si´ o kilka obiektów murowanych. 
Jednym z ciekawszych by∏ „Dom Legionisty im. Marsza∏ka 
Józefa Pi∏sudskiego”.

oprac. R.S.


